
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των οκτώ ανθρώ-

πων που έχασαν τη ζωή της στις πληµµύρες στην Εύβοια,
σελ. 17845

2. Ανακοινώνεται ότι σύµφωνα µε το άρθρο 143, παρά-
γραφο 3 του Κανονισµού της Βουλής, ότι τη Δευτέρα 7 Σε-
πτεµβρίου 2020 και ώρα 17:00, θα διεξαχθεί συζήτηση προ
Ηµερησίας Διατάξεως µε πρωτοβουλία της Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Φωτεινής
(Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων σχετικά
µε τα προβλήµατα που δηµιουργεί η έξαρση της πανδηµίας
στη δηµόσια υγεία, την οικονοµία, στους εργαζόµενους και
για την έναρξη του νέου σχολικού έτους, σελ. 17903

3. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής:
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 17903

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 17845, 17904

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών από 2468 έως 2654, σελ. 17845-

17891
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

17892-17902
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Καταβολή αποζηµιώσεων και ενισχύσεων

στους αγρότες της κεντρικής Εύβοιας που επλήγησαν από
τις πρόσφατες πληµµύρες», σελ. 17904

ii. µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των γεωργών, κτηνοτρόφων
και αλιέων λόγω πανδηµίας κορωνοϊού», σελ. 17905

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού:
i. µε θέµα: «Να αποκαλυφθούν και να αναδειχθούν τα αρ-

χαία ευρήµατα της πλατείας Υπαπαντής στην Καλαµάτα»,
σελ. 17908

ii. µε θέµα: «Κατάργηση Football League & ενοποίηση
επαγγελµατικών κατηγοριών», σελ. 17911

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-

τει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Τουρισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Σερβίας για συνεργασία στον τοµέα του τουρισµού», σελ.
17903

β) Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
τις εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού:, σελ. 

i. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου
της Ιορδανίας για την παρεµπόδιση της κλοπής των λα-
θραίων ανασκαφών και της παράνοµης εισαγωγής, εξαγω-
γής η µεταβίβασης κυριότητας ή ιδιοκτησίας πολιτιστικών
αγαθών ή πολιτιστικής περιουσίας και την προώθηση της
αποκατάστασής τους», σελ. 17903

ii. «Κύρωση της Συµφωνίας για την ανάπτυξη της Κινηµα-
τογραφικής Συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κρατικής Διοίκησης Τύπου, Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κι-
νηµατογράφου και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της
Κίνας», σελ. 17903

iii. «Κύρωση της Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπα-
ραγωγή µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης του κράτους του Ισραήλ», σελ. 17903

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 17845-17913

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17906. 17908
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 17845, 17904, 17906, 

17907, 17908

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 17904, 17906
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 17905, 17907, 17908
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17911, 17912
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 17904, 17905, 17906, 

17907, 17908
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 17909, 17910
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 17911, 17912
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 17908, 17910

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 17910, 17911

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’

Τετάρτη 2 Σεπτεµβρίου 2020



Αθήνα, σήµερα στις 2 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς να σας ενηµερώσω ότι υπεβλήθη ένα αίτηµα µε
πολύ ευγενικό τρόπο από τον συνάδελφο, τον κ. Αποστόλου,
Βουλευτή Ευβοίας. Επειδή είναι η πρώτη συνεδρίαση µετά τα
τραγικά γεγονότα µε τις πληµµύρες στην Εύβοια και µε τον χαµό
οκτώ ανθρώπων και επειδή το έχουµε κάνει και για την Μάνδρα

και για το Μάτι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω -έστω και αν εί-
µαστε λίγοι- να κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή για τους οκτώ νε-
κρούς.

Νοµίζω δεν υπάρχει αντίρρηση.
(Όρθιοι όλοι οι Βουλευτές τηρούν ενός λεπτού σιγή)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3 Νοτίου Τοµέα Αθηνών τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’

Τετάρτη 2 Σεπτεµβρίου 2020



17844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17845



17846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17847



17848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17849



17850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17851



17852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17853



17854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17855



17856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17857



17858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17859



17860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17861



17862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17863



17864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17865



17866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17867



17868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17869



17870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17871



17872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17873



17874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17875



17876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17877



17878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17879



17880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17881



17882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17883



17884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17885



17886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17887



17888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17889



17890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17891



17892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17893



17894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17895



17896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17897



17898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17899



17900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17901



17902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 2 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 17903

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού
δελτίου των επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να κάνω
τις εξής ανακοινώσεις:

Κατ’ αρχάς έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα, σύµφωνα
µε το άρθρο 143, παράγραφο 3 του Κανονισµού της Βουλής, ότι
τη Δευτέρα 7 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 17.00, θα διεξαχθεί συ-
ζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως µε πρωτοβουλία της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ.
Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων
σχετικά µε τα προβλήµατα, που δηµιουργεί η έξαρση της παν-
δηµίας στη δηµόσια υγεία, την οικονοµία, στους εργαζόµενους
και για την έναρξη του νέου σχολικού έτους.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-
ταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής για
τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών.

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Σερβίας για συνεργασία
στον τοµέα του τουρισµού». 

Δεύτερον, η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει τις εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού:

1. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης του Χασεµιτικού Βασιλείου της
Ιορδανίας για την παρεµπόδιση της κλοπής των λαθραίων ανα-
σκαφών και της παράνοµης εισαγωγής, εξαγωγής ή µεταβίβα-
σης κυριότητας ή ιδιοκτησίας πολιτιστικών αγαθών ή
πολιτιστικής περιουσίας και την προώθηση της αποκατάστασής
τους». 

2. «Κύρωση της Συµφωνίας για την ανάπτυξη της Κινηµατο-
γραφικής Συµπαραγωγής µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κρατικής Δι-
οίκησης Τύπου, Δηµοσιεύσεων, Ραδιοφώνου, Κινηµατογράφου
και Τηλεόρασης της Λαϊκής Δηµοκρατίας της Κίνας και

3. «Κύρωση της Συµφωνίας για κινηµατογραφική συµπαρα-
γωγή µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης του κράτους του Ισραήλ». 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις σηµερινές τέσσε-
ρις ερωτήσεις που θα συζητηθούν. 

Στις δύο πρώτες θα απαντήσει ο πάντοτε παρών Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης. 

Αρχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 998/31-8-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Κα-
ταβολή αποζηµιώσεων και ενισχύσεων στους αγρότες της κεν-
τρικής Εύβοιας, που επλήγησαν από τις πρόσφατες πληµµύρες».

Ορίστε, κύριε Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η περιοχή µου, παράλληλα µε την απώλεια των οκτώ συναν-

θρώπων µας, βίωσε και απώλειες περιουσιών ζωής, κόπους που
πνίγηκαν στη λάσπη. Σήµερα βέβαια, η συζήτηση θα πάει στον
αγροτικό χώρο, στην επόµενη µέρα. 

Κύριε Βορίδη, κατά την επίσκεψή σας στην περιοχή, µε τις
ανακοινώσεις που κάνατε και τις δεσµεύσεις που αναλάβατε, δεν
καλύψετε τις ανάγκες των αποζηµιώσεων και ενισχύσεων, παρ’
ότι η αγροτική δραστηριότητα στην πληγείσα περιοχή έχει κυ-
ριολεκτικά αποδεκατιστεί.

Οι πρώτες εκτιµήσεις έδειξαν ότι στη φυτική παραγωγή έχουν
καταστραφεί ολοσχερώς πάνω από το 50% των καλλιεργούµε-
νων εκτάσεων, δηλαδή περί τα τρεισήµισι χιλιάδες στρέµµατα.
Στη ζωική παραγωγή έχουν χαθεί περισσότερα από χίλια διακό-
σια µελισσοσµήνη και περί τα χίλια αιγοπρόβατα. Όλα αυτά ήταν
ασφαλισµένα στον ΕΛΓΑ. Πρέπει οι αποζηµιώσεις, που θα τους
δώσετε να καλύψουν τις ανάγκες και τις απώλειες που υπάρ-
χουν. Έχω ήδη πληροφορηθεί ότι οι 800.000 ευρώ που ανακοι-
νώσατε θα ανέβουν γύρω στο 1,1 εκατοµµύριο. Όµως, και µε
αυτή την αύξηση, πάλι δεν καλύπτονται ούτε καν οι ανάγκες
απώλειας των καλλιεργειών κηπευτικών.

Για τους παραπάνω αγρότες, όµως, υπάρχει και ένα άλλο ζή-
τηµα. Θα έλεγα ότι είναι πάρα, πάρα πολύ σηµαντικό γιατί έρχεται
από παλιά. Παρά τις δεσµεύσεις σας, δεν τους καταβάλλατε τις
ενισχύσεις που δικαιούνται εξαιτίας των αρνητικών επιπτώσεων,
που κι εσείς έχετε αποδεχθεί και υπάρχουν στο χώρο τους εξαι-
τίας της πανδηµίας του κορωνοϊού. Εσείς τα έχετε πει, ιδιαίτερα
για τους κτηνοτρόφους και τη µείωση της αξίας του αιγοπρόβειου
κρέατος και της διάθεσης, ιδιαίτερα την περίοδο του Πάσχα. Εσείς
είπατε για τους ανθρώπους των λαϊκών αγορών και ξέρετε ότι οι
καλλιεργητές κηπευτικών της περιοχής είναι οι πωλητές λαϊκών
αγορών της Αττικής. Και, βεβαίως, το ίδιο πρόβληµα υπάρχει και
για τους µελισσοκόµους, όπως πραγµατικά έχετε αποδεχθεί. 

Βέβαια, υπάρχει και ένα άλλο πρόβληµα, που έχει σχέση µε
τις τωρινές ζηµιές και αφορά αυτές που δεν καλύπτονται. Έχετε
πει ότι από το ασφάλιστρο του ΕΛΓΑ θα καλυφθούν από κρατικές
ενισχύσεις, είναι τα γνωστά ΠΣΕΑ και αφορούν εξοπλισµό, πάγιο
κεφάλαιο. Ανακοινώσατε 600.000 ευρώ, τα οποία δεν καλύπτουν
τις ανάγκες που υπάρχουν. Πόσω µάλλον όταν αυτές οι καταβο-
λές -το ξέρετε- γίνονται µετά από τρία, τέσσερα χρόνια. 

Πείτε µας επιτέλους, κύριε Βορίδη, πότε θα ολοκληρωθούν οι
διαδικασίες αποτίµησης των ζηµιών, ώστε να προχωρήσουν άµεσα
οι πληρωµές των κονδυλίων, που θα καταβάλει ο ΕΛΓΑ. Και τι θα
γίνει γι’ αυτά που θα καταβληθούν µετά από τρία, τέσσερα χρόνια;
Πρέπει και εκεί να πάρετε πρωτοβουλία, να βρεθεί ένας τρόπος
προχρηµατοδότησης των συγκεκριµένων κονδυλίων.

Το τελευταίο ερώτηµα είναι πότε επιτέλους θα λήξει αυτή η
βάσανος που πραγµατικά έχετε βάλει τους συγκεκριµένους
αγρότες, περιµένοντας σήµερα ή αύριο υποσχέσεις, παρατάσεις
σχετικά µε τις πληρωµές αυτών των ενισχύσεων, που έχουν
σχέση µε την πανδηµία του κορωνοϊού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Αποστόλου, ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ολοκληρώνω.

Είναι δυνατόν να έχετε πάρει από τις 24 Ιουλίου τη θετική
απάντηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τόσο καιρό δεν µπορεί
να προχωρήσετε τις συγκεκριµένες πληρωµές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Βάλατε και άλλα θέµατα. Θα απαντήσει ο Υπουργός.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και εσείς µε µια σχετική άνεση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Εγώ θα ακολουθήσω την πεπατηµένη που πάντοτε ακολουθώ

στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, δηλαδή θα απαντώ επί του θέµα-
τος που θέτει η ερώτηση του Βουλευτή. Σέβοµαι απολύτως το
δικαίωµα των Βουλευτών να προσπαθούν να επεκτείνουν το
πεδίο της συζήτησης, θέτοντας και άλλα ζητήµατα, αλλά ο χρό-
νος των επίκαιρων ερωτήσεων δεν βοηθάει για να µπορέσουµε
να καλύψουµε όλα αυτά. Άρα, λοιπόν, επειδή θεωρώ πολύ ση-
µαντικό το ζήτηµα της αποκαταστάσεως του παραγωγικού ρυθ-
µού στον πρωτογενή τοµέα στις πληγείσες περιοχές και αυτό
είναι το κύριο ζήτηµα το οποίο θέτει η ερώτηση του κ. Αποστό-
λου, θα µείνω να απαντήσω σε αυτό. Εξάλλου, έπεται ερώτηση
του κ. Αραχωβίτη, η οποία εµπεριέχει και το ερώτηµα του κ. Απο-
στόλου και εποµένως, θα απαντήσω εν συνεχεία εκεί, στα άλλα
ζητήµατα που έχει θέσει περί ενισχύσεων ο κ. Αποστόλου.

Τι έχει γίνει, λοιπόν, στην Εύβοια για τα ζητήµατα τα οποία
έθεσε ο κύριος συνάδελφος; Έχουν γίνει ήδη είκοσι τέσσερις
αναγγελίες, διακόσιες είκοσι επτά δηλώσεις ζηµιών από όπου
προκύπτει ότι η πληγείσα έκταση είναι µια έκταση τρεισήµισι χι-
λιάδων στρεµµάτων.

Έχει ολοκληρωθεί η εκτιµητική διαδικασία, κύριε Αποστόλου
και εποµένως ακολουθεί η διαδικασία της συντάξεως πορισµά-
των, ενστάσεων και µετά η καταβολή των αποζηµιώσεων.

Στο ζωικό κεφάλαιο έχουµε απώλεια εννιακοσίων αιγοπροβά-
των, χιλίων τριακοσίων µελισσοκοµικών σµηνών και τριάντα έξι
βοοειδών. Υπάρχουν ζηµιές σε αποθηκευµένα προϊόντα, µπάλες,
τριφύλλια, κ.λπ. σε πάγια στοιχεία, όπως είναι αρδευτικά συστή-
µατα, γεωργικές αποθήκες, εγκαταστάσεις και στάβλοι και υπάρ-
χουν και ζηµιές σε φυτικό κεφάλαιο, κυρίως σε ελαιόδεντρα,
εσπεριδοειδή και αµπέλια. 

Αυτό το κοµµάτι, το οποίο σας ανέφερα τώρα, θα καλυφθεί
από τις κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις, δηλαδή αναφέροµαι για
τα αποθηκευµένα προϊόντα, αναφέροµαι στην αποκατάσταση
του φυτικού κεφαλαίου και στα πάγια. Το ύψος της εκτιµώµενης
ζηµίας, το οποίο δεν ξέρω γιατί λέτε ότι δεν είναι αρκετό, θα
ήθελα να ξέρω τον τρόπο µε τον οποίο εσείς υπολογίζετε το αρ-
κετό, γιατί οι εκτιµήσεις που κάνει ο ΕΛΓΑ και οι οποίες θα καλυ-
φθούν πλήρως είναι του ύψους περίπου του 1.200.000 ευρώ.
Αυτές, λοιπόν, θα καλυφθούν πλήρως.

Τώρα δεν έχουµε ακόµα εκτίµηση, γιατί υποβάλλονται φάκελοι
για τα ζητήµατα, τα οποία θα πάνε στις κρατικές οικονοµικές ενι-
σχύσεις. Ζηµίες άλλες τυχόν µη καλυπτόµενες µπορούν να κα-
λυφθούν µε de minimis. Οφείλω, όµως, επίσης να σας πω ότι
υπάρχει δυνατότητα της καλύψεως του 30% της ζηµίας από το
Υπουργείο Οικονοµικών µε βάση συγκεκριµένες διατάξεις για
ό,τι όµως αφορά µε επιχορήγηση αποκατάσταση µηχανολογικού
εξοπλισµού και υποδοµών.

Εποµένως, µε αυτό το πλέγµα των διατάξεων θα καλύψουµε
πλήρως την όποια ζηµία έχει υποστεί η περιοχή. Σε σχέση µε το
χρόνο καταβολής αυτών των αποζηµιώσεων αυτή θα γίνει αµέ-
σως µετά την παραλαβή του αρχείου ΟΣΔΕ από τον ΕΛΓΑ και θα
την επισπεύσουµε κατά το µέγιστο δυνατό. Θεωρώ δε ότι θα
ακούσετε πολύ συγκεκριµένα, δεν θέλω να δεσµευτώ χρονικά
αυτήν τη στιγµή, αλλά να ξέρετε ότι ακολουθούµε ειδική διαδι-
κασία επισπεύσεως για την Εύβοια.

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα ειδικότερα, τα οποία θα τα ανα-
πτύξω στην δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Απο-
στόλου, έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, οι εκτιµήσεις σας
δεν έχουν ολοκληρώσει τη διαδικασία για τα συγκεκριµένα ποσά.
Είχατε πει 800.000 ευρώ, σήµερα µιλάτε για 1.200.000 ευρώ.
Εµείς λέµε να το δείτε µέχρι να οριστικοποιηθεί η συγκεκριµένη
διαδικασία, χρειάζονται περισσότερα χρήµατα. 
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Και βεβαίως όταν αναφερόµαστε ιδιαίτερα στους αγρότες
που, έχουν πληγεί στην περιοχή είναι και αυτοί µέσα σε αυτούς
που έχουν σχέση µε την πανδηµία κυρίως και αυτοί. Σας το λέω,
διότι είναι συγκεκριµένοι. Άρα, λοιπόν, να σας βοηθήσω προς
αυτή την κατεύθυνση, διότι βλέπω ότι πραγµατικά καθυστερείτε
χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος. 

Μέχρι τώρα έχετε πληρώσει µόνο τους ανθοπαραγωγούς, δώ-
σατε 8,9 εκατοµµύρια ευρώ σε χίλιους εβδοµήντα αγρότες αν-
θοπαραγωγούς. Συµφωνούµε. Από εκεί και πέρα τι έχουµε;
Υποσχέσεις, υποσχέσεις, παρατάσεις, παρατάσεις, παρ’ ότι σας
το είπα πριν και το επαναλαµβάνω η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέ-
κρινε στις 24-7-2020 την δυνατότητα κατανοµής κρατικών ενι-
σχύσεων ύψους 51,23 εκατοµµυρίων ευρώ στην ελληνική
Κυβέρνηση, προκειµένου να διανεµηθεί σε παραγωγούς αγροτι-
κών προϊόντων, που δραστηριοποιούνται στους τοµείς λαϊκών
αγορών -το τονίζω ξανά αυτό- στην αιγοπροβατοτροφία, το
έχουµε πει τόσες φορές ιδιαίτερα πριν το Πάσχα και στην καλ-
λιέργεια σπαραγγιών.

Ακόµη δεν έχουν πληρωθεί οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι γι’
αυτές τις ενισχύσεις. Ποιος ο λόγος της µεγάλης διάρκειας του
χρόνου υποβολής του σχετικού αιτήµατος; Μήπως δεν υπάρχουν
διαθέσιµα τα συγκεκριµένα χρήµατα από το Γενικό Λογιστήριο
του κράτους και καλείται πάλι ο αγρότης να πληρώσει το κόστος; 

Έχει ψηφιστεί ο κανονισµός και νέα µέτρα του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης σύµφωνα µε τα οποία µπορεί να δοθεί ενί-
σχυση ύψους 7.000 ευρώ ανά αγρότη και 50.000 ευρώ ανά επι-
χείρηση µε συνολικό προϋπολογισµό το 2% της ονοµαστικής
συνδροµής του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης. Για την
Ελλάδα ο προϋπολογισµός του συγκεκριµένου µέτρου είναι 47
εκατοµµύρια ευρώ κοινοτικής συµµετοχής. Γιατί, λοιπόν, µέχρι
σήµερα δεν έχετε δώσει κατευθύνσεις στο Υπουργείο σας για
τους όρους και τις προϋποθέσεις ενίσχυσης των αγροτών;

Φροντίστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τρία είναι τα προβλήµατα.
Το πρώτο είναι να καταβάλλετε όσο γίνεται έγκαιρα τις ενισχύ-
σεις από τον ΕΛΓΑ. Αν µπορείτε να µπείτε και στην διαδικασία
της προκαταβολής υπάρχει µεγάλη ανάγκη. 

Δεύτερον, να συνδράµετε στην έγκαιρη πληρωµή των ΠΣΕΑ.
Είπατε κάτι, σας άκουσα, σχετικά µε την συµβολή του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Δέστε το, γιατί από την ώρα που θα οριστι-
κοποιηθεί το συγκεκριµένο ποσό δεν υπάρχει πρόβληµα για
ποσό που θα καταβληθεί και πότε θα έρθει η έγκριση από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Και το τρίτο είναι να πληρωθούν οι ενισχύσεις για την πανδηµία.
Κύριε Υπουργέ, σας παραδώσαµε ιδιαίτερα ένα δηµοσιονοµικό
πεδίο τέτοιο που µπορείτε, έχετε πόρους κρατικούς να ασκήσετε
αυτές τις πολιτικές. Εµείς παραλάβαµε ένα χώρο αγροτικό µε πρό-
στιµα, καταλογισµούς και καταφέραµε και βάλαµε κάποια τάξη
µάλιστα σε σηµείο που όχι µόνο δεν είχαµε πρόστιµα και καταλο-
γισµούς, αλλά είχαµε και επιστροφές, χρήµατα τα οποία ανήκουν
στον αγροτικό χώρο και επιτέλους κάποια στιγµή πρέπει να στη-
ριχτεί. Όλοι µιλάµε για παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας
αναφερόµενοι στους αγρότες και τους ξεχνάµε την ώρα που πρέ-
πει να ασκήσουν τα δικαιώµατά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ θα συνεχίσω να µιλάω για την Εύβοια και
όλα τα υπόλοιπα θα τα συµπεριλάβω στην απάντηση προς τον
κ. Αραχωβίτη. Εκεί τώρα εάν έχετε επικαλύψεις ας συνεννοείστε
µεταξύ σας στο ΣΥΡΙΖΑ πώς ακριβώς θέλετε να οργανώνετε τη
συζήτηση και τη θεµατολογία σας. 

Εκτός από αυτά τα οποία είπα, που αφορούν στην πλήρη κά-
λυψη των ζηµιών από τον ΕΛΓΑ και µε τις κρατικές οικονοµικές
ενισχύσεις πρέπει να σας πω ότι υπάρχουν θέµατα που επίσης
µε απασχολούν για την περιοχή από πλευράς πρωτογενούς πα-
ραγωγής. 

Έχουν υποστεί σηµαντικές ζηµίες, δεν το ανέφερε ο κ. Απο-
στόλου, αλλά θέλω να το θέσω εγώ στη συζήτηση, κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις. Η Εύβοια σε εκείνη τη συγκεκριµένη περιοχή
έχει πολύ σηµαντικό ζωικό κεφάλαιο από πλευράς κτηνοτροφίας
και ορισµένες εγκαταστάσεις έχουν υποστεί σηµαντικές ζηµίες.

Λοιπόν, θα δούµε το πώς ακριβώς θα καλυφθούν αυτές οι ζηµίες.
Είµαι σε συνεννόηση εδώ και µε το Υπουργείο Ανάπτυξης, γιατί
πιθανόν να έχουµε παράλληλα µέτρα προκειµένου να τις καλύ-
ψουµε. 

Το δεύτερο, το οποίο θέλω να πω, είναι ότι υπάρχει µια εξαιρε-
τική επιχείρηση, η οποία κάνει µανιτάρια στην Εύβοια και η οποία
επίσης υπέστη πολύ σηµαντική ζηµιά. Αυτή είναι µια απολύτως
εξαγωγική επιχείρηση. Είναι για την ακρίβεια συστεγαζόµενες δύο
επιχειρήσεις εκεί οι οποίες ασχολούνται µε το ίδιο αντικείµενο,
έχουν υποστεί σηµαντική ζηµιά και επίσης πρέπει να καλυφθεί και
το ζήτηµα αυτό. Θα φροντίσουµε και θα βρούµε το κατάλληλο
χρηµατοδοτικό εργαλείο προκειµένου να το καλύψουµε. 

Υπάρχουν δύο ζητήµατα που πάλι δεν ετέθησαν από την
πλευρά του κ. Αποστόλου, που επίσης µε απασχολούν, γιατί η
αλήθεια είναι, κύριε Πρόεδρε, ότι όποιος δει το µέγεθος της κα-
ταστροφής είναι µοναδικό, είναι συγκλονιστικό. 

Η ποσότητα του νερού άλλαξε πραγµατικά τη γεωγραφία της
περιοχής, άλλαξε το µορφολογικό της πεδίο, το γεωµορφολο-
γικό της πεδίο. 

Υπάρχουν δύο ζητήµατα ακόµη, κύριε Αποστόλου, τα οποία
µε απασχολούν και για τα οποία θα φροντίσω. Το ένα είναι το
θέµα της αγροτικής οδοποιίας, γιατί έχουµε καταστροφή αγρο-
τικών δρόµων και εκεί θέλει µια συνεννόηση µε το Υπουργείο
Εσωτερικών και µε τους δήµους φυσικά, προκειµένου να δούµε
τα κονδύλια, που είναι απαιτούµενα για να ξαναφτιαχτεί η αγρο-
τική οδοποιία που καταστράφηκε. 

Υπάρχει και ένα ζήτηµα µε τη µεταφορά φερτών υλικών που
έχουν καλύψει τµήµα των αγρών. Εκεί λοιπόν πρέπει να δούµε
αν αυτό το υλικό το οποίο µετεφέρθη καθιστά µη δυνάµενα να
χρησιµοποιηθούν παραγωγικά τα χωράφια αυτά, τους αγρούς,
ή δεν δηµιουργούν τέτοιο πρόβληµα. 

Γι’ αυτό έχουµε ήδη πει στον ΕΛΓΟ να προχωρήσει σε εδαφο-
λογικές εξετάσεις, που θα µας δείξουν αν έχουµε αλλοίωση και
υποβάθµιση της ποιότητας του εδάφους. Στην περίπτωση αυτή,
προφανώς θα πρέπει να ληφθούν µέτρα προκειµένου να αποκα-
τασταθεί κατά το δυνατόν το έδαφος, για να αποκατασταθεί
αυτή η παραγωγική δυνατότητα. 

Άρα, κύριε Αποστόλου, εκείνο που θέλω να σας πω είναι ότι
σε µια µεγάλη καταστροφή που υπέστη πράγµατι η Εύβοια και η
συγκεκριµένη περιοχή, η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή είναι
εκεί, έχει εξαγγείλει µια συγκεκριµένη δέσµη µέτρων η οποία
υλοποιείται. 

Το ίδιο κάνουµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Παρα-
κολουθούµε όλα τα ζητήµατα µε πάρα πολύ προσοχή και να
είστε βέβαιος ότι πρόκειται να ενεργήσουµε και ενεργούµε στην
κατεύθυνση της πλήρους στήριξης της περιοχής σε αυτή τη µε-
γάλη δυσκολία την οποία περνάει. 

Για όλα τα υπόλοιπα εννοείται ότι θα ενηµερώνονται οι Βουλευ-
τές της περιοχής καθώς θα εξελίσσονται τα µέτρα και προφανώς,
επισπεύδουµε τις διαδικασίες κατά το δυνατόν, προκειµένου να
µην υπάρχει η οποιαδήποτε παραγωγική διαταραχή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε στη δεύτερη µε

αριθµό 999/31-8-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των γεωργών, κτηνο-
τρόφων και αλιέων λόγω πανδηµίας κορωνοϊού».

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, από την πίεση και των ερωτήσεων αντιλαµβά-

νεστε πόσο κρίσιµη είναι η φετινή χρονιά τόσο για τον πρωτο-
γενή τοµέα όσο και για πολλούς άλλους, για σχεδόν όλους τους
τοµείς της οικονοµίας, δεδοµένου ότι κανένας τοµέας δεν έµεινε
ανεπηρέαστος από την πρωτοφανή πανδηµία, αλλά και µε αυτά
που συµβαίνουν στη χώρα µας το τελευταίο διάστηµα και ανα-
φέροµαι στο τι συµβαίνει στο Αιγαίο και στις σχέσεις µε τη γει-
τονική χώρα.

Όλα αυτά λοιπόν δηµιουργούν ανασφάλεια, δηµιουργούν έναν
φόβο και ταυτόχρονα, βλέπουµε ότι υπάρχει µια συρρίκνωση του
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εισοδήµατος των παραγωγών στους περισσότερους τουλάχι-
στον κλάδους, ακριβώς επειδή έχουν αλλάξει οι συνθήκες στην
εστίαση, στον µειωµένο ως εκµηδενισµένο τουρισµό, όπως απο-
δεικνύεται και από τα έσοδα, στις εξαγωγές µε τα προβλήµατα
στην εξαγωγή. 

Όλα αυτά δηµιουργούν ένα πολύ αρνητικό κλίµα που έχει
άµεση επίπτωση στο εισόδηµα του παραγωγού. Κι αυτό το βλέ-
πουµε καθηµερινά. Βλέπουµε ότι ακόµα και στις µεταποιητικές
επιχειρήσεις οι επιπτώσεις είναι πολύ µεγάλες, καθώς οι αλλαγές
στην αγορά έχουν επιφέρει ανάλογες επιπτώσεις στην παρα-
γωγή. Βλέπε τον κλάδο των οινοποιών και της παραγωγής µπί-
ρας. Είναι δύο χαρακτηριστικοί κλάδοι οι οποίοι από την εστίαση
και τον τουρισµό επηρεάστηκαν άµεσα. 

Απ’ ό,τι φαίνεται, το καθοδικό σπιράλ συνεχίζει και το επόµενο
διάστηµα, δεδοµένου ότι η υγειονοµική κρίση δεν έχει τελειώσει
και δεν ξέρουµε πότε θα τελειώσει. Άρα η αγωνία των αγροτών,
των κτηνοτρόφων, των αλιέων, των µελισσοπαραγωγών για το τι
έχει συµβεί µέχρι τώρα και τι πρόκειται να επισυµβεί το επόµενο
χρονικό διάστηµα είναι εύλογη.

Να σας θυµίσω ότι εδώ είµαστε όλοι για να µεταφέρουµε τις
αγωνίες αυτών των ανθρώπων που αγωνίζονται να επιβιώσουν
καθηµερινά. Δεν είµαστε εδώ για κανέναν άλλο λόγο. Αυτή είναι
η αποστολή µας και η δουλειά µας. 

Άρα εδώ χρειάζονται απαντήσεις, δεδοµένου ότι έχει χαθεί η
ρευστότητα και κλυδωνίζεται η βιωσιµότητα πολλών µικρών,
αλλά και µεσαίων γεωργικών εκµεταλλεύσεων. Χρειάζεται µια εµ-
προσθοβαρής στήριξη. Θεωρούµε ότι τα µέτρα τα οποία έχουν
ανακοινωθεί δεν είναι επαρκή και θα συζητήσουµε και γιατί δεν
είναι επαρκή. 

Ωστόσο τα ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν τώρα και
περιµένει ο κόσµος να απαντηθούν είναι για τους κλάδους που
έχετε ανακοινώσει ότι θα στηριχτούν ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα και συνέχεια του ερωτήµατος αυτού είναι στους κλά-
δους οι οποίοι έχουν αποδεδειγµένα υποστεί ζηµιά από την
πανδηµία και δεν έχει ανακοινωθεί κάποια στήριξη από την Κυ-
βέρνηση, αν υπάρχει πρόθεση να στηριχθούν και να µας πείτε
ένα πλάνο στήριξης των επόµενων κλάδων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, η πρακτική που ακολουθείται
για τους οµιλούντες είναι να φέρουν µάσκα ή να µη φέρουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να φοράµε. Αντιλαµ-
βάνοµαι γιατί µε ρωτήσατε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι, δεν το λέω για τον συνάδελφο. Το λέω γιατί
προφανώς όλοι διευκολυνόµαστε αλλιώς, αλλά ό,τι προβλέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στη Διάσκεψη των
Προέδρων, για λόγους που καταλαβαίνουµε όλοι, είπαµε να φο-
ράµε. Και ήταν οµόφωνη η απόφαση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έλεγα µήπως υπήρχε µια διαφορετική πρακτική,
µήπως την αξιοποιούσα κι εγώ, όχι τίποτε άλλο. Αλλά εντάξει.

Ως προς τα ζητήµατα τα οποία έθεσε ο συνάδελφος, κατ’
αρχάς θέλω να πω το εξής. Αυτό λοιπόν πηγαίνει και στην προ-
ηγούµενη ερώτηση του κ. Αποστόλου. 

Έχουµε κάνει κατ’ επανάληψη µια συζήτηση για το ποια είναι
η φιλοσοφία και η στρατηγική της χρήσης των ευχερειών του πα-
ρέχονται µε τις ευελιξίες που έχει δώσει η αναµόρφωση των ευ-
ρωπαϊκών κανονισµών για τις κρατικές ενισχύσεις, εδώ σε αυτή
την Αίθουσα, και ποια είναι η στρατηγική µας για το πώς πρέπει
να τα χρησιµοποιήσουµε. 

Εκείνο το οποίο είπαµε λοιπόν και έχουµε κάνει µια βασική επι-
λογή εδώ ως Κυβέρνηση είναι ότι ενισχύουµε τους πληττόµενους
κλάδους της πρωτογενούς παραγωγής. Δεν κάνουµε οριζόντιες
πολιτικές, δεν κάνουµε οριζόντια µέτρα. Θεωρώ ότι είµαστε απο-
λύτως δικαιωµένοι σε αυτό και θα πω το γιατί. 

Τι είναι εκείνο λοιπόν το οποίο έχει συµβεί; Και δεν ξέρω γιατί
-όχι ο κ. Αραχωβίτης- ο κ. Αποστόλου ανέβασε τους τόνους. Τι
έχει γίνει µέχρι τώρα; Ενισχύθηκαν -και έχουν καταβληθεί τα

ποσά αυτά- οι ανθοπαραγωγοί µε το ποσό των 10.130.000 ευρώ.
Έχει εκδοθεί η υπουργική απόφαση στις 7-8-2020 για την ενί-
σχυση της σπαραγγοπαραγωγής µε το ποσό των 4,7 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Έχει εκδοθεί η υπουργική απόφαση και στις δύο
προηγούµενες έχουν ανοίξει οι πλατφόρµες των δηλώσεων, προ-
κειµένου να πάρουν τα χρήµατα οι παραγωγοί µέσω του συστή-
µατος ΟΣΔΕ και µε επίσης απόφαση της 7-8-2020 η χορήγηση
κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων στους παραγωγούς-πωλητές
λαϊκών αγορών. Αυτό αφορά πράγµατι και ένα µέρος των πλη-
γέντων από την πληµµύρα στην περιοχή…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν έχουν πάρει ούτε ένα ευρώ!
Το καταλαβαίνετε, κύριε Βορίδη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αποστόλου,
είστε παλιός συνάδελφος. Τι είναι αυτό που κάνετε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι παλιός συνάδελφος ο κ. Αποστόλου, αλλά
οµοίως παλαιότατος λαϊκιστής. Άρα πλην της αρχαιότητος και
της κοινοβουλευτικής εµπειρίας, προφανώς έχει και ιδιότητες
που παρά την υπουργική του θητεία δεν κατάφερε να αποβάλει. 

Μου λέει λοιπόν «ναι, αλλά δεν έχουν πάρει χρήµατα». Μα,
πώς θα έχουν πάρει χρήµατα, αφού πρέπει να ανοίξει πλατ-
φόρµα στις 7-8-2020 και αφού η συζήτηση για παραγωγούς λαϊ-
κών αγορών έκλεισε µετά την άρση των περιοριστικών µέτρων
τα οποία διατηρούντο µέχρι και τον Ιούνιο και τον Ιούλιο µήνα;
Άρα µπορούµε να επανέλθουµε στη σοβαρότητα; Αυτά έπρεπε
ή δεν έπρεπε να συνεκτιµηθούν προκειµένου να προσδιοριστούν
τα ποσά των ενισχύσεων; 

Εποµένως, εξεδόθη στις 7-8-2020, η πλατφόρµα είναι ανοικτή
και δηλώνουν οι άνθρωποι για να πάρουν τα λεφτά τους. Κι
επειδή εγώ συνοµιλώ τακτικότατα µαζί τους, µε ανθρώπους που
προέρχονται από τον δικό σας χώρο και εκπροσωπούνται συνδι-
καλιστικά, κάνουν εκδηλώσεις ευχαριστίας της Κυβερνήσεως.
Εσείς είστε περισσότερο ενδιαφερόµενος από τους ιδίους;

Άρα για να επανέλθουµε κανονικά τώρα στα µέτρα µας και
στον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να αντιµετωπίσουµε το θέµα,
14.800.000 πηγαίνουν εκεί. Στον τοµέα της αιγοπροβατοτροφίας
εξεδόθη προχθές -µετά από συµφωνία και του Γενικού Λογιστη-
ρίου- η υπουργική απόφαση, µε την οποία ενισχύονται οι αιγο-
προβατοτρόφοι µε 30.155.000 ευρώ. Αύριο θα εκδοθεί και η
υπουργική απόφαση, µε την οποία ανοίγει το σύστηµα για να δη-
λώσουν οι αιγοπροβατοτρόφοι.

Ο κ. Αποστόλου κουνά απαξιωτικά το χέρι. Η πραγµατικότητα,
όµως, ποια είναι; Η πραγµατικότητα είναι ότι αυτά είναι ποσά τα
οποία θα µεταφερθούν. 

Και άκουσα και έναν ακόµα χειρότερο υπαινιγµό, όχι από εσάς,
κύριε Αραχωβίτη, αλλά από τον κ. Αποστόλου. Δήθεν, λέει, τα
λεφτά δεν υπάρχουν. Για να εκδοθούν, κύριε Αποστόλου -µετά
την υπουργική σας θητεία θα έπρεπε να τα ξέρετε αυτά- αποφά-
σεις οι οποίες έχουν κόστος, πρέπει να δεσµευτούν τα ποσά από
το Γενικό Λογιστήριο. Όταν εκδίδεται, λοιπόν, η απόφαση, τα
ποσά έχουν ήδη δεσµευτεί. Τι δεν υπάρχει; Αντιπολίτευση θα κά-
νετε έτσι; Τέτοια θα λέτε;

Έρχοµαι, λοιπόν, στο συγκεκριµένο. Προχωρούν και αυτά. 
Πάµε, όµως, παρακάτω. Είναι µόνο αυτά; Στις 23-6-2020 χο-

ρήγηση de minimis για τους παράκτιους αλιείς ύψους 15.249.000
και ακόµα τρεις κοινές υπουργικές αποφάσεις για de minimis συ-
νολικού ύψους 8.776.000 που αφορούσαν τα θερµοκήπια στα
Χανιά, τα ζαχαρότευτλα, την παραγωγή βαµβακιού και τα χειµε-
ρινά σιτηρά στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου. 

Είναι µόνο αυτά; Όχι. Είναι ο πράσινος τρύγος 1,2 εκατοµµύ-
ριο και η απόσταξη κρίσης η οποία λειτούργησε εξαιρετικά και
θα έχει εξαιρετικά ευεργετικά αποτελέσµατα στην αµπελοπαρα-
γωγή. Και αυτή είναι άλλα 21.000.000. 

Για να µιλάµε, λοιπόν, συγκεντρωτικά, αυτή τη στιγµή µιλάµε
για 104.000.000, τα οποία έχουν χρησιµοποιηθεί για την ενίσχυση
του πρωτογενούς τοµέα.

Έχω την άδειά σας να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, ή να πάω στη
δευτερολογία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, ούτως ή
άλλως θα συντοµεύσετε τη δευτερολογία. Πείτε κι αυτό και κλεί-
στε.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ωραία.

Με ρωτάει ο κ. Αραχωβίτης τι σχεδιάζουµε ακόµα. Έχω µιλή-
σει για την ενίσχυση των γουνοφόρων ζώων µε 3.000.000. Βγαί-
νουν οι αποφάσεις για την ενίσχυση της µεσαίας αλιείας από το
Πρόγραµµα Αλιείας ύψους περίπου 25.000.000. Αναµένεται η έκ-
δοση της αποφάσεως για την ενίσχυση της υδατοκαλλιέργειας
και, ακόµα, εξετάζουµε την ενίσχυση -γιατί µε ρωτήσατε τι άλλο
εξετάζουµε, τι σκεπτόµαστε- της πτηνοτροφίας, της ανοιξιάτικης
πατάτας, της ντοµάτας θερµοκηπίου, των καρπουζιών και των
επιτραπέζιων ελιών. Αυτές είναι παραγωγές οι οποίες έχουν πλη-
γεί, εµφανίζουν σήµερα διαταραχή, των οποίων την ενίσχυση
εξετάζουµε. Στη δευτερολογία θα σας πω πώς ακριβώς θα το
κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µάλλον προσπαθείτε να αποφύγετε τα ερωτή-

µατα. 
Το πρώτο για το οποίο σας κατηγορούµε, είναι ότι γύρω, γύρω

βλέπουν οι αγρότες να δίνονται χρήµατα και στην τσέπη τους τό-
σους µήνες µετά τις επιπτώσεις -ήταν οι πρώτοι που αντιµετώπι-
σαν τις επιπτώσεις- εξαιρώντας µία, δύο περιπτώσεις που ήδη
έχουν πάρει χρήµατα, δεν έχουν δει το χρώµα του χρήµατος. Το
πρώτο, λοιπόν, είναι ο χρόνος. 

Το δεύτερο είναι ότι οι επιπτώσεις από την πανδηµία είναι πολύ
µεγαλύτερες από αυτά που έχετε υπολογίσει τόσο σε απόλυτους
αριθµούς στους κλάδους, όσο και στους τοµείς. Θα αναφέρω κά-
ποια παραδείγµατα: Στα αιγοπρόβατα η ζηµιά που εκτιµάται από
τους ίδιους είναι πάνω από 80.000.000 και εσείς δίνετε µόλις
31.000.000. Όσον αφορά στο σταφύλι, στον πράσινο τρύγο µιλή-
σατε για 1,2 εκατοµµύριο τη στιγµή που η τιµή του σταφυλιού κα-
ταρρέει. Αυτή τη στιγµή η τιµή του σταφυλιού, ακριβώς λόγω του
ότι στην οινοποιεία δεν υπάρχει ζήτηση, καταρρέει. Άρα το 1,2
εκατοµµύριο στον πράσινο τρύγο ούτε συνέβαλε στη συγκράτηση
της τιµής, ούτε κάλυψε τους παραγωγούς. Και σε µια σειρά από
άλλα προϊόντα αντίστοιχα.

Το τρίτο για το οποίο σας κατηγορούµε είναι οι πολύπλοκες
διαδικασίες. Να ανοίξει η πλατφόρµα, να γίνουν οι δηλώσεις, να
χρειαστεί οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς να καταφύγουν
σε έναν τεχνικό σύµβουλο τον οποίο θα τον πληρώσουν. Υπάρ-
χει, δηλαδή, µια πολύπλοκη διαδικασία, µία κοστοβόρα διαδικα-
σία, η οποία στο τέλος θα τους δώσει ένα πολύ, πολύ µικρό
µέρος από αυτά τα οποία έχασαν. Βέβαια, είναι κατανοητό ότι
δεν µπορεί να καλυφθεί το σύνολο των απωλειών. Όµως, όταν
µιλάµε για µία διαφορά τεράστια, της τάξης από 80.000.000 στα
30.000.000 στην αιγοπροβατοτροφία, για παράδειγµα, χωρίς να
υπολογίσουµε την κτηνοτροφία ή τη µελισσοκοµία ή άλλους κλά-
δους οι οποίοι γνωρίζετε καλά ότι επλήγησαν και πως δεν υπάρ-
χει καµµία πρόβλεψη, βλέπετε ότι είναι ανεπαρκή τα µέτρα,
πολύπλοκα και πέραν της διαδικασίας της χρονικής την οποία θα
περίµεναν οι αγρότες και είναι απαραίτητη για την πρωτογενή
παραγωγή.

Εδώ µε βάζετε πάντα στον πειρασµό -όταν οι αγρότες βλέπουν
να σκορπίζονται χρήµατα παντού- να σας πω ότι το Ταµείο Εγ-
γυήσεων δεν έχει δώσει ακόµα µία δεκάρα ρευστότητας στην
αγορά. Πώς θα «τρέξουν» τα σχέδια βελτίωσης ή τα επενδυτικά
µε αυτή την κατάσταση στην αγορά; Ποιος θα υλοποιήσει σχέδιο
βελτίωσης χωρίς να έχει τη δυνατότητα δανειοδότησης ή εκχώ-
ρησης επιδότησης και όταν τα προϊόντα δεν πηγαίνουν καλά;

Άρα το ΠΑΑ, το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, εν συνόλω
βρίσκεται σε κίνδυνο. Άλλοι κλάδοι οι οποίοι ήδη πριν από την
πανδηµία -όπως η ελαιοκοµία- είχαν προβλήµατα -η τιµή από το
Σεπτέµβριο του 2019 είχε κατρακυλήσει σχεδόν στα µισά επί-
πεδα από την περσινή χρονιά- δεν φαίνεται να στηρίζονται από
πουθενά. Είναι ένα σοκ. Δεν είναι µόνο ότι η τιµή κατρακύλησε,
αλλά ότι κατρακύλησε σε τέτοιο χρονικό διάστηµα χωρίς να προ-
λάβουν να αντιδράσουν οι παραγωγοί. Ήρθαν οι επιπτώσεις της
πανδηµίας, όπου οι εξαγωγές είχαν τους περιορισµούς τους -
στην Ιταλία κυρίως και στην Ισπανία που είναι δύο χώρες µε τις
οποίες έχουµε παραδοσιακά εµπορικές σχέσεις στο ελαιόλαδο-

και εκεί πια εξανεµίστηκε κάθε προσπάθεια που µπορούσε να
έχει χτιστεί τα προηγούµενα χρόνια για αναβάθµιση του εµπο-
ρίου στο ελαιόλαδο.

Εργαλεία όπως το πρόγραµµα «Φρούτα στα σχολεία», το
οποίο και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο προέκρινε τις ηµέρες της
πανδηµίας ότι θα µπορούσε να είναι µία λύση για απορρόφηση
και για τόνωση της κατανάλωσης, δεν αξιοποιήθηκαν. 

Να µην πούµε για άλλα µέτρα πιο οραµατικά, τα οποία θα µπο-
ρούσαν, αφού δεν έχουµε τους περιορισµούς των µνηµονίων -
όπως αναφέρθηκε από το συνάδελφο κ. Αποστόλου- να
αναπτυχθούν, όπως το αγροτικό πετρέλαιο, και να δώσουν µία
ανακούφιση.

Είναι µια χρυσή ευκαιρία να επανέλθουν µέτρα όπου δεν
έχουµε πια τους περιορισµούς που είχαµε στο παρελθόν. Ούτε
µνηµόνια έχουµε, έχουµε την πανδηµία του κορωνοϊού που µας
επιτρέπει να κάνουµε κάποια πράγµατα και δεν βλέπουµε µέχρι
τώρα να έχει καταβληθεί καµµία τέτοια προσπάθεια. 

Εµείς, όπως βλέπετε, είµαστε εποικοδοµητική Αντιπολίτευση.
Αυτές τις προτάσεις δεν τις λέµε σήµερα. Τις έχουµε καταθέσει
ήδη εδώ και αρκετούς µήνες. Θα µπορούσατε να αξιοποιήσετε
και να υλοποιήσετε εσείς κάποιες από αυτές προτάσεις. Το τι
δεν το κάνετε, σας θέτει µπροστά στις ευθύνες σας. Είστε υπό-
λογος στον αγροτικό κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μίνι επερώτηση κά-

ναµε σήµερα, αλλά τι να κάνουµε; Αγροτικό είναι.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό, κύριε Πρόεδρε, ως ένα σηµείο είναι κατα-
νοητό από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, υπό την έννοια ότι ξεκινάνε,
βάζουν µία ατζέντα, δεν τους βγαίνει και τώρα πρέπει να αλλά-
ξουµε τη θεµατολογία, να βάλουµε άλλα θέµατα.

Ας πάµε λίγο να συζητήσουµε τους βασικούς σας ισχυρισµούς
στα ζητήµατα των ενισχύσεων. 

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά την εικόνα της καταρρεύσεως που
είπατε, θα σας πω τα εξής: Η αγροτική παραγωγή δεν είναι ενι-
αία. Υπάρχουν κλάδοι που έχουν δεχθεί πίεση και κλάδοι που
έχουν πάει καλά. Έχουµε ρεκόρ εξαγωγών σε πορτοκάλια και
ακτινίδια. Ρεκόρ εξαγωγών! Έχουµε ρεκόρ όλων των εποχών µε
αύξηση 47,1% σε σχέση µε πέρυσι στα κεράσια, µε τιµές αυξη-
µένες. 

Ρεκόρ αυξήσεως στο καρπούζι αλλά πράγµατι µε χαµηλές
τιµές. Εξαγωγικά, όµως, ήτανε πολύ ενισχυµένο. Το σταφύλι
αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχει αυξηµένη ζήτηση. Και επειδή µι-
λάτε για κατάρρευση, από πού έχετε εικόνα κατάρρευσης; Έχω
χθεσινή λεπτοµερή αναφορά από τις τιµές ανά περιφέρεια. Στην
περιοχή του Αµυνταίου όπου είναι µεγάλη αµπελοπαραγωγική
περιοχή έχει καταρρεύσει το σταφύλι; Αυξηµένες τιµές σε σχέση
µε πέρυσι. 

Πράγµατι λοιπόν υπάρχουν περιοχές στις οποίες πιέζεται σή-
µερα η τιµή του σταφυλιού. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Στην Αχαΐα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μη σπεύδετε. Αφήστε να εξελιχθεί ο τρύγος. 
Διότι αυτό είναι δεύτερο ζήτηµα το οποίο πρέπει επίσης να κα-

τανοήσετε. Από τη στιγµή που εµφανίζεται µία αρχική διαταραχή
σε µία παραγωγή µέχρι το κλείσιµο της παραγωγής, έχουν επί-
σης εµφανιστεί φαινόµενα πολύ µεγάλων διακυµάνσεων και
τιµών και ζήτησης. Θέλω να σας πω ότι εξαιτίας του ότι είναι έτσι
όπως είναι η κατάσταση λόγω των περιοριστικών µέτρων της
πανδηµίας, υπάρχει µία εικόνα την οποία δεν µπορεί κανείς να
την κρίνει την πρώτη εβδοµάδα. Πρέπει να αφήσει να ολοκληρώ-
νεται η κάθε παραγωγή και εν συνεχεία να παίρνει τις αποφάσεις
της. 

Μου λέτε ότι τα ποσά δεν είναι αρκετά και µου επικαλεστήκατε
τα 80 εκατοµµύρια για τα αιγοπρόβατα. Από πού βγαίνει το νού-
µερο αυτό; Σας προκαλώ τώρα -αλλά θα κάνετε κακό στους αν-
θρώπους- αν µου το ξαναπείτε αυτό, να κάνουµε συζήτηση µε
αριθµούς -αλλά ξαναλέω ότι θα κάνετε κακό στους ανθρώπους!-
και θα τελειώσει αυτή η ιστορία, γιατί οι σοβαροί και υπεύθυνοι
εκπρόσωποί τους τέτοια πράγµατα δεν λένε.
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μα τα έχουν γράψει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τα έγραψαν. Τα ξανακούσατε, κύριε Αραχωβίτη;
Μία που τα είπαν και µία που το ξέχασαν! Γιατί, λοιπόν, επανέρ-
χεστε σε κάτι -σας ξαναλέω- που θα τους κάνει κακό; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας αρέσουν ή δεν σας αρέσουν οι
εκπρόσωποί τους; Αλά καρτ δεν γίνεται!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είτε µου αρέσουν είτε δεν µου αρέσουν αυτοί
είναι οι εκπρόσωποί τους. Εγώ δεν τους διαλέγω. Οι εκπρόσωποι
των κτηνοτρόφων είναι οι εκπρόσωποι των κτηνοτρόφων.

Και λέω ότι έθεσαν αρχικά κάτι, έγινε εκτεταµένη συζήτηση
προσδιορίστηκε ένα ποσό και το ποσό αυτό κατανόησαν το πόσο
εύλογο και δίκαιο είναι και έχετε µείνει µόνοι σας να το λέτε. Και
σας ξαναλέω, θα κάνουµε τη συζήτηση µε αριθµούς στο τέλος.
Διότι θα έρθω να σας πω: βάλτε µου τις φακές, παρακαλώ πολύ,
συγκρίνετέ µου τον µέσο όρο της τελευταίας τριετίας και πάρτε
και τα στοιχεία των ΔΑΟΚ από τις τιµές, για να κάτσουµε να βγά-
λουµε τη ζηµιά. Κάντε την άσκηση την άλλη φορά, γιατί δεν θα
ξαναπείτε ούτε εσείς για τα ογδόντα.

Πάµε, λοιπόν, παραπέρα. Θέλω να σας πω -και σας το έχω πει
πολλές φορές- ότι έχετε µάθει σε κάτι το οποίο δεν υπάρχει πια
και δεν υπάρχει και στα µέτρα αυτά. Γιατί; Γιατί επειδή είναι
µέτρα για την αποκατάσταση των πληγέντων και εποµένως πρέ-
πει να παίρνουν έγκριση από την ευρωπαϊκή επιτροπή και επο-
µένως πρέπει να προσδιορίζεται η ζηµιά του κλάδου, αυτό δεν
είναι πολιτικό ζήτηµα. Έχετε µάθει στην πολιτική διαπραγµά-
τευση του «Πόσα θέλεις Νίκο; Θέλω πενήντα. Δεν έχουµε πε-
νήντα, δεν φτάνει ο προϋπολογισµός. Έχουµε δέκα. Να το
κλείσω στα είκοσι να είµαστε εντάξει;». Εµείς δεν κάνουµε αυτό.
Δεν κάνουµε αυτού του τύπου την προσέγγιση.

Πόση είναι η πώληση, πόσες είναι οι τιµές, πόση είναι η µείωση
της ζήτησης, πόση είναι η µείωση της κατανάλωσης, ποια είναι
η συνολική επίπτωση στον κλάδο, προσδιορίζουµε τη ζηµιά, κα-
τανέµουµε µε ένα δίκαιο και ορθολογικό κριτήριο τη ζηµία. 

Όταν λοιπόν πετάτε νούµερα, -ξαναλέω- µην το κάνετε σε
αυτή τη διαδικασία χωρίς να έχετε µελετήσει. Γι’ αυτό κι αυτή η
διαδικασία παίρνει και χρόνο. Γιατί δεν είναι de minimis. Πολιτικά
µέσα στα όρια που θέτει το de minimis µπορείτε να αποφασίσετε
τι θα δώσετε. Εµείς δεν µπορούµε να το κάνουµε αυτό. Θέλει εγ-
κρίσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω.

Και πάω στη διαδικασία. Θα το πω από τώρα για να το ξεκαθα-
ρίσω. Από τη χρονική στιγµή που εγώ θα πω ότι ενισχύεται ένας
κλάδος -που σηµαίνει ότι έχουµε τελειώσει την προπαρασκευα-
στική διαδικασία, δηλαδή έχει τελειώσει η παραγωγή, έκλεισαν οι
αριθµοί, έχουµε πλήρη εικόνα της διαταραχής και αρχίζουµε και
την υπολογίζουµε- µε αυτό το ποσό, θα υπολογίζουν οι παραγωγοί
και εσείς τρεις µε τέσσερις µήνες για να πάνε τα λεφτά στον πα-
ραγωγό. Γιατί απαιτείται αυτό το χρονικό διάστηµα;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Γιατί; Γιατί; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Αποστόλου εκπλήσσοµαι. Έχετε διατελέ-
σει Υπουργός; Δεν έχετε το δικαίωµα της άγνοιας εσείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ ακού-
στε, δεν µπορώ άλλο. Κλείστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αποστόλου,

δεν γράφεται τίποτα στα Πρακτικά ούτως ή άλλως.
Και, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ, κλείστε. Δεν θα κάνω τη ση-

µερινή συνεδρίαση, συνεδρίαση του Υπουργείου Γεωργίας.
Υπάρχει κι άλλο Υπουργείο που ακολουθεί. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Απαιτείται η απόφαση αυτή να φύγει να πάει
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή αφού
γυρίσει η συγκεκριµένη, πρέπει να πάει στο Γενικό Λογιστήριο.
Αυτή είναι η πρώτη απόφαση. Αυτό είναι η δέσµευση του ποσού.
Έπεται δεύτερη απόφαση, η οποία ουσιαστικά εφαρµόζει το

µέτρο. Δίνει την εντολή ο ΟΠΕΚΕΠΕ να εφαρµοστεί το µέτρο,
ανοίγει το πληροφοριακό σύστηµα και χρειάζεται χρόνος. Ακού-
στε, λοιπόν, να σας πω γιατί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν
µπορώ. Κλείστε παρακαλώ. Η αντοχή έχει εξαντληθεί. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αν µου δώσετε πέντε δευτερόλεπτα, έκλεισα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πέντε δευτερόλεπτα,
ναι. Δεν γίνεται για σαράντα πέντε λεπτά για δύο ερωτήσεις του
Υπουργείου Γεωργίας.

Τελειώστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έχετε δίκιο.
Στην υπόθεση στα de minimis της αλιείας, ξέρετε πόσο χρόνο

αφήσαµε; Δύο µήνες. Ξέρετε πόσοι έχουν δικαίωµα να µπουν;
Δεκατρείς χιλιάδες αλιείς. Ξέρετε πόσοι µπήκαν; Δέκα χιλιάδες
πεντακόσιοι! Μας λείπουν δυόµισι χιλιάδες που έχουν δικαίωµα
να ενισχυθούν και δεν έχουν µπει στο σχήµα. Τους δώσαµε και
άλλον χρόνο. 

Άρα, λοιπόν, και τα µέσα ενηµέρωσης πρέπει να τους το πουν
και εσείς -εννοώ όλοι µας- πρέπει να τους ενηµερώσετε. Όλοι
µας πρέπει να κάνουµε την προσπάθειά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε
Υπουργέ!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό, λοιπόν, εξηγεί τον απαιτούµενο χρόνο. Και
πάντως δεν πρόκειται να αποδώσει αντιπολιτευτικά µία προσέγ-
γιση τέτοιου τύπου την ώρα που οι παραγωγοί ξέρουν ότι θα πά-
ρουν τα χρήµατά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε! Αυτό
δεν ήταν ερωτήσεις, ήταν επερωτήσεις και ήσασταν τυχεροί που
ήταν τέσσερις σήµερα. Αλλιώς δεν επρόκειτο να σας άφηνα.

Συνεχίζουµε µε τις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις που
αφορούν το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού. Θα απαντή-
σει στη µία η Υπουργός κ. Μενδώνη που είναι παρούσα, όπως
πάντα και ο κ. Αυγενάκης, όπως πάντα, στην επόµενη. 

Προχωρούµε, λοιπόν, αµέσως στη συζήτηση της πρώτης µε
αριθµό 989/28-8-2020 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να αποκαλυφθούν και να
αναδειχθούν τα αρχαία ευρήµατα της πλατείας Υπαπαντής στην
Καλαµάτα». Πράγµατι εξαιρετική, πανέµορφη πλατεία, κύριε Χα-
ρίτση. Όποιος δεν έχει πάει, να πάει.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-

ριστώ και για τα καλά σας λόγια για την πόλη µας. 
Κυρία Υπουργέ, το έργο της ανάπλασης της πλατείας Υπαπαν-

τής Καλαµάτας µετά και την ολοκλήρωση πριν από λίγες ηµέρες
της προκήρυξης για την ανάδειξη του αναδόχου, έχει προκαλέ-
σει πραγµατικά µια πάρα πολύ µεγάλη αναστάτωση στους κα-
τοίκους αλλά και στους φορείς της πόλης µας. Σύµφωνα µε τη
µελέτη της ανάπλασης της πλατείας δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν
τα υπό κατάχωση εδώ και εξήντα χρόνια αρχαία ευρήµατα τα
οποία είχαν αποκαλυφθεί ήδη από τα τέλη του 19ου αιώνα και δεν
λαµβάνεται δυστυχώς και καµµία µέριµνα ως προς την ανα-
σκαφή και την ανάδειξή τους. 

Κάνω µια πολύ σύντοµη αναδροµή, γιατί πρέπει να το γνωρί-
ζετε. Να σας ενηµερώσω -αν δεν το ξέρετε- ότι εδώ µιλάµε για
το τελευταίο σκέλος µιας συνολικής διαδικασίας ανάπλασης, η
οποία κρατάει πολλά χρόνια, στο ιστορικό κέντρο της πόλης και
στην οποία -προς τιµήν τους- όλοι οι δήµαρχοι οι οποίοι διετέλε-
σαν τις τελευταίες δεκαετίες, ο ένας µετά τον άλλον, συνέχισαν
όλο αυτό το έργο και βρισκόµαστε στο τελευταίο σκέλος αυτής
της προσπάθειας. 

Το 2011, λοιπόν, ο δήµος θέλησε να προχωρήσει στην ανά-
πλαση της πλατείας και η τοπική αρχαιολογική υπηρεσία ειση-
γήθηκε το αυτονόητο, δηλαδή την παράλληλη διενέργεια
συστηµατικών ανασκαφών για τη µελέτη και ανάδειξη των αρχαι-
οτήτων, που ήταν ήδη γνωστό ότι φιλοξενεί η περιοχή καθώς
ήταν ήδη κηρυγµένος αρχαιολογικός χώρος. 
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Η συστηµατική ανασκαφή του έργου και του συγκεκριµένου
χώρου, όπως επισηµαίνει και ο Σύλλογος Εκτάκτων Αρχαιολό-
γων, θα αναδείξει αρχαιότητες που ανάγονται στους γεωµετρι-
κούς, αρχαϊκούς, κλασικούς, ελληνιστικούς, ρωµαϊκούς και
µεσαιωνικούς χρόνους.

Ειδικά για την περιοχή της Καλαµάτας να σας ενηµερώσω ότι
αυτό αποκτά ιδιαίτερη σηµασία, µιας και στον αστικό ιστό της
πόλης ο µόνος άλλος επισκέψιµος αρχαιολογικός χώρος είναι
στα Ακοβίτικα, άρα είναι πολύ κρίσιµο έτσι ώστε να υπάρξει αυτή
η σύνδεση και να σταµατήσει και αυτή η εσφαλµένη εντύπωση,
αν θέλετε, ότι η ιστορία της πόλης ξεκινάει από τους µεσαιωνι-
κούς χρόνους και όχι από την αρχαιότητα.

Δυστυχώς, όµως, κατά την τελευταία επίσκεψή σας στην Κα-
λαµάτα, κυρία Υπουργέ, όταν σας ετέθη το ερώτηµα, δηλώσατε
ότι η κατάχωση ως τρόπος προστασίας εξυπηρετεί και προστα-
τεύει καλύτερα τα αρχαία και απαντήσατε αρνητικά στο αίτηµα
για την ανάδειξη των ευρηµάτων.

Νοµίζω, όµως, ότι η ουσία δεν βρίσκεται στο κατά πόσο είναι
επιστηµονικά τεκµηριωµένη και ορθή η συγκεκριµένη µέθοδος
της κατάχωσης. Εδώ µιλάµε για την ανάγκη από τη µεριά του
Υπουργείου Πολιτισµού να υπάρχει µια συνολική στρατηγική και
µία πολιτική βούληση για τη συστηµατική έρευνα, ανασκαφή και
ανάδειξη της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς µαζί, βεβαίως, µε τις
αναπλάσεις, οι οποίες είναι πολύ σηµαντικές για την ποιότητα
ζωής των πόλεών µας και στη συγκεκριµένη περίπτωση της Κα-
λαµάτας, για να µπορούν οι πόλεις και οι κάτοικοί τους να διαβι-
ούν σε σύγχρονες συνθήκες. Είναι, όµως, εξίσου σηµαντικό οι
κάτοικοι να έχουν τη δυνατότητα, να γνωρίζουν, να επικοινωνούν,
αν θέλετε, και µε το παρελθόν τους, και µέσω αυτών των ευρη-
µάτων µε την ιστορία της πόλης τους.

Το Υπουργείο Πολιτισµού, κατά τη γνώµη µας, οφείλει να ανα-
δεικνύει και όχι να καταχώνει την ιστορική πορεία µιας σηµαντι-
κής πόλης, όπως είναι η πόλη της Καλαµάτας, πόσω µάλλον όταν
αυτό το αίτηµα είναι ένα αίτηµα το οποίο αγκαλιάζεται από τη
συντριπτική πλειοψηφία των κατοίκων της πόλης.

Με αυτά τα δεδοµένα και έχοντας υπ’ όψιν ότι ζούµε σε µια
εποχή που, το βλέπουµε και όλοι όταν ταξιδεύουµε σε όλες τις
ευρωπαϊκές πόλεις, γίνεται µια πολύ µεγάλη προσπάθεια απ’
όλους για την ανάδειξη των ιστορικών τους κέντρων µε την προ-
βολή της ιστορικής και πολιτιστικής τους κληρονοµιάς, αλλά και
µε αυτό το πάνδηµο, επιστρέψτε µου να πω µε την κυριολεκτική
έννοια του όρου, αίτηµα από τη µεριά των κατοίκων της Καλα-
µάτας, σας ερωτώ, κυρία Υπουργέ, αν θα εκκινήσετε τις διαδι-
κασίες για την αποκάλυψη των αρχαίων της πλατείας Υπαπαντής
και αν θα διασφαλίσετε τη σχετική χρηµατοδότηση ώστε να προ-
χωρήσει, βεβαίως, η διαδικασία της ανάπλασης της πλατείας µε
επικαιροποιηµένη, όµως, µελέτη, η οποία θα προβλέπει την ανά-
δειξη των αρχαίων και της διαχρονικής ιστορίας της πόλης µας,
όπως επιθυµεί -επαναλαµβάνω και πάλι- σύσσωµη η τοπική κοι-
νωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κυρία

Υπουργός.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, γιατί µου

δίνετε την ευκαιρία να διευκρινίσουµε κάποια ζητήµατα για το
θέµα των αρχαιοτήτων στην πλατεία Υπαπαντής στην Καλαµάτα
µε βάση όχι µόνο το τι θέλουµε, αλλά και µε βάση το θεσµικό
πλαίσιο το οποίο υπάρχει και να δούµε τι είναι αυτά τα οποία πρέ-
πει να γίνουν για να κινηθεί κάποιος ή προς την κατεύθυνση που
τώρα κινείται η συγκεκριµένη µελέτη ή να την αναθεωρήσει.

Το 1960 κατά τη διάρκεια των έργων για τη διαµόρφωση της
πλατείας γύρω από τον Ναό της Υπαπαντής ο τότε έφορος αρ-
χαιοτήτων Νικόλαος Γιαλούρης πραγµατοποίησε σωστική -όχι
συστηµατική- ανασκαφή στη νοτιοανατολική γωνία της πλατείας,
στην οποία αποκαλύφθηκαν τείχη µεγάλου οικοδοµήµατος που
φαίνεται ότι είναι κάτι που έχει δηµόσιο χαρακτήρα. Τα εν λόγω
τείχη χρονολογούνται από τα ελληνιστικά ως τα ύστερα ρωµαϊκά
χρόνια. Ήταν µια σωστική ανασκαφή της τάξεως περίπου των
τριακοσίων τετραγωνικών. 

Η έρευνα αυτή δεν δηµοσιεύτηκε ποτέ και τα µόνα γνωστά
στοιχεία τα οποία έχουµε είναι από ένα δηµοσίευµα της εφηµε-
ρίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» της 14ης Αυγούστου του 1960. Με βάση,
λοιπόν, τα ευρήµατα αυτά κάποιοι µελετητές θεωρούν ότι η αρ-
χαία πόλη των Φαρών θα πρέπει να αναπτύχθηκε στην περιοχή
εντός και γύρω από το κάστρο της Καλαµάτας.

Το 2010 υπεβλήθηκε από τις τεχνικές υπηρεσίες του Δήµου
Καλαµάτας επικαιροποιηµένη προµελέτη: «Διαµόρφωση πλα-
τείας του Ιερού Ναού Υπαπαντής στην Καλαµάτα στο πλαίσιο
της µελέτης ανάπλασης του ιστορικού κέντρου Καλαµάτας, Γ’
Φάση». Οι δύο τότε συναρµόδιες εφορίες αρχαιοτήτων η ΛΗ’
Εφορεία Προϊστορικών Κλασικών Αρχαιοτήτων και η 26η Εφορεία
Βυζαντινών Αρχαιοτήτων διαβίβασαν τη µελέτη, ως όφειλαν να
κάνουν, στις κεντρικές υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού.
Το θέµα εισήχθη για την κατά νόµο γνωµοδότηση στο Κεντρικό
Αρχαιολογικό Συµβούλιο τον Μάρτιο του 2011. Το Συµβούλιο
γνωµοδότησε για τη µελέτη ανάπλασης της πλατείας Υπαπαντής
η οποία έχει κατατεθεί από τον δήµο -το τονίζω αυτό- υπό τον
όρο: «Οι υποκείµενες αρχαιότητες στο νοτιοανατολικό τµήµα της
πλατείας να διατηρηθούν σε κατάχωση για την καλύτερη προ-
στασίας τους». 

Αυτό αναφέρεται και στη σχετική απόφαση του τότε Υπουργού
Πολιτισµού: «Εγκρίνουµε την επικαιροποιηµένη προµελέτη δια-
µόρφωσης της πλατείας του Ιερού Ναού Υπαπαντής στην Καλα-
µάτα εκτός από τη διαµόρφωση που προβλέπει την αποκάλυψη
αρχαιολογικών καταλοίπων παλαιάς ανασκαφής και την κάλυψή
τους µε γυάλινο στέγαστρο, διότι η διατήρηση των καταλοίπων
αυτών σε κατάχωση είναι προτιµότερη για την αποτελεσµατικό-
τερη προστασία τους. Επιπλέον κατά την εκτέλεση των εργασιών
να ληφθεί µέριµνα να αφαιρεθεί το υλικό της παλιάς κάλυψης
του δαπέδου της πλατείας σε µικρό βάθος για να µην αποξηλω-
θεί το µπετόν». Καταθέτω στα Πρακτικά και την οικεία υπουργική
απόφαση.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ να επισηµάνω ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ν.3028/2002 και την επιστηµονική δεοντολογία, η κατάχωση απο-
τελεί τρόπο προστασίας των αρχαιοτήτων και αυτό είναι απόλυτα
σαφές. Αν δεν ήταν έτσι η γνωµοδότηση του ΚΑΣ, η απόφαση
και πλήθος άλλων αποφάσεων θα ήταν παράνοµες. Όµως αυτό
που έχει σηµασία είναι να συνειδητοποιήσουµε ότι όλα τα αρχαία
δεν είναι εν δυνάµει αναδείξιµα. Γι’ αυτό και ο αρχαιολογικός
νόµος προβλέπει συγκεκριµένους τρόπους και βαθµούς προστα-
σίας. Η κατάχωση πολλές φορές προστατεύει πολύ καλύτερα τα
αρχαία από αυτό που κάποιος θα θεωρήσει ως ανάδειξή τους. 

Ανεξαρτήτως, όµως, αυτού τον Μάιο του 2015 -κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ- η Εφορεία Αρχαιοτήτων Μεσσηνίας ενέκρινε και θεώρησε
την οριστική µελέτη εφαρµογής του συγκεκριµένου έργου, η
οποία ήταν σύµφωνη µε τον όρο της υπουργικής απόφασης, δη-
λαδή για τη µη αποκάλυψη των αρχαίων καταλοίπων στη νοτιοα-
νατολική γωνία της πλατείας. 

Εποµένως, σύµφωνα µε τον νόµο -µε τον νόµο, το τονίζω- και
τη διοικητική πρακτική, για το Υπουργείο Πολιτισµού το θέµα έχει
ολοκληρωθεί όταν εγκρίθηκε η συγκεκριµένη µελέτη. Εξ όσων
γνωρίζω και από την ενηµέρωση που έχω από τις υπηρεσίες δεν
έχουν κατατεθεί σε καµµία υπηρεσία νεότερα στοιχεία τα οποία
να στοιχειοθετούν την αναποµπή του θέµατος στο Κεντρικό Αρ-
χαιολογικό Συµβούλιο. 

Όπως έχω ήδη αναφέρει και στην πρόσφατη επίσκεψή µου
στην Καλαµάτα, ο καθ’ ύλην αρµόδιος φορέας είναι ο δήµος.
Εφόσον προσκοµίσει νέα στοιχεία, τότε σύµφωνα µε τη διαδικα-
σία την οποία προβλέπει ο νόµος, το Υπουργείο Πολιτισµού θα
πράξει αυτό που πρέπει να πράξει, θα αναπέµψει το θέµα στο
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο. Αυτό σηµαίνει ότι θα πρέπει
να υποβληθεί νέα µελέτη που να προβλέπει µε σαφήνεια, τόσο
τη διενέργεια της ανασκαφικής έρευνας των αρχαιοτήτων του
1960 όσο και τον τρόπο προστασίας και ανάδειξης των αρχαι-
οτήτων αυτών βάσει σύγχρονων προδιαγραφών, ώστε να εξα-
σφαλίζεται σε βάθος χρόνου αφ’ ενός η άρτια διατήρηση των
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αρχαιοτήτων και αφ’ ετέρου η απρόσκοπτη προσέγγισή τους
από επιστηµονικό προσωπικό για τις απαιτούµενες εργασίες συν-
τήρησης και καθαρισµού τους.

Επίσης, οφείλω να σηµειώσω ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις -
υπάρχουν συγκεκριµένες διατάξεις στον ν.3028/2002- η χρηµα-
τοδότηση για τη σύνταξη της κατάλληλης τεχνικής λύσης που
θα προβλέπει την έρευνα, την προστασία και την ανάδειξη των
αρχαιοτήτων καθώς και οι δαπάνες για την υλοποίησή της από
την αρµόδια Εφορεία Αρχαιοτήτων Μεσσηνίας θα πρέπει να προ-
βλεφθεί στον προϋπολογισµό του έργου. Οι αρχαιολογικές ερ-
γασίες θα αποτελέσουν αυτοτελές υποέργο για την προστασία
των εγκείµενων αρχαιοτήτων στο τεχνικό δελτίο χρηµατοδότη-
σης του όλου έργου.

Αυτή είναι η κατά νόµο διαδικασία. Αυτή τη διαδικασία επιβάλ-
λεται να ακολουθήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, αν κατάλαβα
καλά, για να βοηθήσω τώρα λίγο και εγώ τη διαδικασία και να
µην πάµε σε ατέρµονη συζήτηση, είπατε, κυρία Υπουργέ, στον
κ. Χαρίτση ότι αν ο Δήµαρχος Καλαµάτας υποβάλει συµπληρω-
µατικά στοιχεία, το Υπουργείο είναι έτοιµο να αναπέµψει τη µε-
λέτη προς αναθεώρηση.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτσης.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, όσο

γίνεται.
Γιατί επιτρέψετε µου να σας πω ότι µπορεί το συγκεκριµένο

ζήτηµα να είναι ένα ζήτηµα το οποίο να χαρακτηρίζεται τοπικού
ενδιαφέροντος, αλλά πιστέψτε µε είναι ένα ζήτηµα το οποίο απα-
σχολεί πάρα πολύ την τοπική κοινωνία.

Κυρία Υπουργέ, ουσιαστικά και εσείς µε την απάντησή σας
υπονοήσατε -το είπε τώρα και ο αξιότιµος κύριος Πρόεδρος- ότι
ουσιαστικά λύσεις υπάρχουν, λύσεις µπορούν να βρεθούν έτσι
ώστε να µπορέσει να προχωρήσει η ανάπλαση και ταυτόχρονα
να προχωρήσει η αποκάλυψη, η ανάδειξη και η προστασία των
αρχαίων στην πλατεία της Υπαπαντής.

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι γύρω
από αυτό το ζήτηµα έχουν τοποθετηθεί άνθρωποι πάρα πολύ ση-
µαντικοί, οι οποίοι έχουν και εµπειρία στα σχετικά ζητήµατα µε-
γαλύτερη εµού, και νοµίζω ότι θα ήταν σηµαντικό για τη Βουλή
να καταθέσουµε τις απόψεις τους. 

Αναφέροµαι χαρακτηριστικά στις δηλώσεις του αρχαιολόγου
κ. Θέµελη, ο οποίος έχει συνδεθεί και µε την περιοχή, λόγω και
της πολύχρονης εµπλοκής του στην ανάδειξη του πολύ σηµαν-
τικού αρχαιολογικού χώρου της Μεσσήνης, ο οποίος υποστηρίζει
ότι, εφόσον θέλετε να ξηλώσετε την πλατεία, πρέπει να γίνει ανα-
σκαφή και να διατηρηθούν τα αρχαία κάτω, επισκέψιµα και
ορατά, να συντηρηθούν, να στερεωθούν και να ανασκαφούν πλη-
ρέστερα, γιατί ο αρχαιολόγος Γιαλούρης, που έκανε την κατά-
χωση έκανε τοµές βιαστικά στη διάρκεια µιας λεγόµενης
σωστικής, όπως είπατε κι εσείς, και όχι συστηµατικής ανασκα-
φής. Τώρα που ξέρουµε ότι έχει αρχαία, πρέπει να κάνουµε µια
συστηµατική ανασκαφή. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη δήλωση του αρχαιολόγου κ.
Θέµελη.

Ο πρώην δήµαρχος και πρώην Υπουργός Πολιτισµού, που
ήταν και αρµόδιος για το θέµα, ο κ. Μπένος, µιλάει για στιγµές,
οι οποίες είναι συµβολικές και µεγάλες για την ιστορική µας
πόλη. «Οι διεργασίες για την έναρξη των έργων ανάπλασης της
πλατείας Υπαπαντής πρέπει να σταµατήσουν τώρα. Η µεταφορά
των χρηµάτων σε άλλα έργα είναι απλή διαδικασία. Άµεσα πρέπει
να ξεκινήσουν οι διεργασίες για συστηµατική ανασκαφή, η οποία
θα είναι ο καλύτερος οδηγός για τη µελέτη». Περιγράφει µάλι-
στα, και τρόπους εύρεσης της αναγκαίας χρηµατοδότησης για
να προχωρήσει το έργο, ενώ και ο Μητροπολίτης Μεσσηνίας -
ξέρετε, για την πόλη της Καλαµάτας έχει ιδιαίτερη σηµασία, γιατί
ο συγκεκριµένος χώρος έχει ταυτιστεί στο συλλογικό υποσυνεί-
δητο µε τη θρησκευτική λατρεία, µιας εκεί βρίσκεται ο πολιούχος
της πόλης, η Υπαπαντή- λέει τα εξής: «Από την πρώτη φορά που
ήρθα στην Καλαµάτα το 2007, ήµουν υπέρ της αποκάλυψης των
αρχαίων της πόλης στην Υπαπαντή, γιατί είναι στοιχείο της ιστο-
ρίας της πόλης και πρέπει να το σεβαστούµε και είναι στοιχείο
της πολιτιστικής πορείας της πόλης». 

Αυτά τα καταθέτω, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, στα
Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξης Χαρίτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι είναι πολύ σηµαντικό να σας ενη-
µερώσω πως τις τελευταίες µέρες υπάρχει η εξέλιξη ότι συγκρο-
τείται µια διαπαραταξιακή επιτροπή στο δηµοτικό συµβούλιο της
πόλης. Το θέµα θα συζητηθεί και στο δηµοτικό συµβούλιο. Εφό-
σον, από τη µεριά σας εσείς µου απαντήσατε σήµερα ότι είναι
σηµαντικό να κατατεθούν νέα επικαιροποιηµένα στοιχεία για να
δούµε αν µπορεί το ζήτηµα να επανεξεταστεί από το Κεντρικό
Αρχαιολογικό Συµβούλιο, νοµίζω ότι αυτό είναι ένα µήνυµα ση-
µαντικό. 

Υπάρχουν, λοιπόν, λύσεις. Πολιτική βούληση χρειάζεται και
σας καλώ -νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό για ολόκληρη την
πόλη µας- να επιδείξετε αυτήν την αναγκαία πολιτική βούληση,
έτσι ώστε να βρεθεί µια λύση. Δεν συζητάµε για ένα παρεµπίπτον
ζήτηµα, συζητάµε για την ιστορία της πόλης µας, συζητάµε για
το πώς η σύγχρονη πόλη, οι κάτοικοί της, οι επόµενες γενιές θα
επικοινωνούν, θα συνοµιλούν µε το παρελθόν, µε την ιστορία της
Καλαµάτας και νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να βρούµε
µια λύση κοινά αποδεκτή. Δεν χωρούν σε τέτοια ζητήµατα, κατά
τη γνώµη µου, µικροκοµµατικές αντιπαραθέσεις. Να καθίσουµε
όλοι από κοινού στην ίδια µεριά του τραπεζιού να βρούµε µια
λύση, για να προχωρήσει και η ανάπλαση, αλλά ταυτόχρονα και
η συστηµατική ανασκαφή για να αναδειχθούν και να προστατευ-
θούν τα αρχαία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Ούτως ή άλλως, κύριε Χαρίτση, το σηµερινό σχέδιο υπογραφή

ΣΥΡΙΖΑ έχει. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Κύριε Βουλευτά, σέβοµαι τις απόψεις του ανασκαφέα της
Μεσσήνης, του καθηγητή και φίλου και συναδέλφου κ. Πέτρου
Θέµελη. Ο κ. Μπένος ήταν δήµαρχος στην Καλαµάτα. Θεωρείται
και είναι από τους πολύ καλούς αυτοδιοικητικούς. Βεβαίως, ήταν
δήµαρχος µετά το 1960, που είχαν αποκαλυφθεί οι αρχαιότητες
αυτές από τον Νίκο Γιαλούρη, αλλά ανεξαρτήτως όλων αυτών
το Υπουργείο Πολιτισµού και ο Υπουργός Πολιτισµού είναι υπο-
χρεωµένος να εφαρµόσει τον νόµο και το είπα, νοµίζω, πολύ ανα-
λυτικά στην πρωτολογία µου. Εφόσον ο καθ’ ύλην αρµόδιος
φορέας, ο οποίος είναι ο Δήµος Καλαµάτας, υποβάλει νέα στοι-
χεία, νέα µελέτη, προφανώς το Υπουργείο Πολιτισµού θα ακο-
λουθήσει τη διαδικασία που προβλέπει ο νόµος και ο Υπουργός,
εγώ δηλαδή θα αναπέµψω το θέµα στο Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο. 

Δεν σας κρύβω ότι εκτιµώ την έγνοια σας, όπως και το ενδια-
φέρον µερίδας συµπατριωτών σας -γιατί στην Καλαµάτα δεν
υπάρχει ταύτιση γι’ αυτό το θέµα, αλλά τέλος πάντων- που επι-
θυµούν να ερευνηθεί το παρελθόν της πόλης και να αποκαλυ-
φθούν τα δεδοµένα, τα οποία ενδεχοµένως να ενισχύσουν την
άποψη ότι η σηµερινή Καλαµάτα είναι η διάδοχος κατάσταση,
ταυτίζεται χωροταξικά µε την αρχαία πόλη των Φαρών. Όπως
έχω ήδη αναφέρει, µε βάση και τις αρχαιότητες της Υπαπαντής,
κάποιοι µελετητές θεωρούν ότι πράγµατι η αρχαία πόλη των
Φαρών αναπτύχθηκε εντός και γύρω από το κάστρο της Καλα-
µάτας. 

Απλώς αναρωτιέµαι αν έχετε σκεφτεί ότι θα µπορούσατε όλοι
οι φορείς της πόλης να αναζητήσετε µε πιο επιστηµονικό τρόπο
το παρελθόν της Καλαµάτας στο κάστρο. Γιατί, αν πραγµατικά
η σύγχρονη πόλη επιθυµεί την έρευνα και την ανάδειξη του πα-
ρελθόντος της, θα µπορούσε η Εφορεία Αρχαιοτήτων Μεσση-
νίας, σε συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου, την
υποστήριξη των αυτοδιοικητικών φορέων, αλλά και των λοιπών
φορέων της Καλαµάτας και των φορέων της κοινωνίας των πο-
λιτών, να εκπονήσει ένα πρόγραµµα συστηµατικής αρχαιολογι-
κής έρευνας στο κάστρο. Αυτό πραγµατικά θα είχε νόηµα, καθώς
το πεδίο της έρευνας µπορεί να επιλεγεί εξαρχής µε επιστηµο-
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νικά κριτήρια και όχι µε βάση ένα τυχαίο εύρηµα στη γωνία της
σηµερινής Πλατείας Υπαπαντής, όπου -σηµειωτέον- οι εγκείµε-
νες αρχαιότητες µπορούν να επεκτείνονται και κάτω από την εκ-
κλησία ή το επισκοπικό µέγαρο. Αν είναι έτσι, πώς µπορούν να
αποκαλυφθούν οι αρχαιότητες και να αναδειχθούν σωστά; Θα
επεκταθεί η ανασκαφή σε υπόγειο σκάµµα κάτω από τον ναό της
Υπαπαντής; Αυτό θα πρέπει να το λάβει υπόψη της η όποια µε-
λέτη. Ή θα µεταφερθεί το επισκοπικό µέγαρο; Τεχνικά όλα γί-
νονται. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού και οι καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες
τους έχουν, µέσα στο πλαίσιο της βιώσιµης ανάπτυξης, την υπο-
χρέωση να διασφαλίζουν τα µνηµεία µε βάση τις αρχές της ολο-
κληρωµένης προστασίας, έτσι όπως αποτυπώνονται στον
αρχαιολογικό νόµο και στις διεθνείς συµβάσεις που έχει υπογρά-
ψει και κυρώσει η Ελλάδα. Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι και
στην περίπτωση των αρχαίων Φαρών, της σηµερινής Καλαµάτας
ενδεχοµένως, το Υπουργείο Πολιτισµού είναι υποχρεωµένο να
πράξει ακριβώς το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Στην ώρα
ακριβώς, κυρία Υπουργέ. 

Μιας και σας έχω εδώ, περιµένω να δω σήµερα αναλυτική ανα-
κοίνωση του Υπουργείου Πολιτισµού για τον βανδαλισµό στο
Τατόι των βασιλικών τάφων. Περιµένω να δω αν η φύλαξη που
υπάρχει είναι επαρκής, πόσοι δηλαδή αστυνοµικοί φυλάσσουν
τον χώρο, τώρα µάλιστα που πάει να αναπλαστεί, και αν έχει γίνει
και καταγραφή των ιστορικών αντικειµένων και τι υπάρχει πια
εκεί µέσα. Ελπίζω ότι θα το δω σε ανακοίνωσή σας και δεν θα
χρειαστεί να κάνω ερώτηση.

Πάµε στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση. Είναι η δεύτερη µε
αριθµό 990/30-8-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Β’ Πειραιώς του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινής Μπακαδήµα
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Κατάρ-
γηση Football League & ενοποίηση επαγγελµατικών κατηγο-
ριών».

Θα απαντήσει ο αρµόδιος Υφυπουργός, ο κ. Αυγενάκης.
Η κ. Μπακαδήµα έχει τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που είστε εδώ σήµερα να συζητή-

σουµε ένα ζήτηµα αρκετά σοβαρό, δεδοµένου ότι βρισκόµαστε
λίγες µόνο ηµέρες πριν την έναρξη του πρωταθλήµατος και δεν
έχει δοθεί ακόµη λύση. 

Ας περάσουµε όµως στο προκείµενο. Η έλευση της πανδηµίας
στη χώρα µας οδήγησε, όπως είναι µοιραίο και λογικό, σε δια-
κοπή όλων των πρωταθληµάτων επαγγελµατικού και ερασιτεχνι-
κού αθλητισµού. Η αδυναµία έναρξης έγινε αφορµή για µια
ευρύτατη συζήτηση, αναφορικά µε την αναδιάρθρωση των επαγ-
γελµατικών κατηγοριών, την αύξηση των δύο πρώτων και την κα-
τάργηση της τρίτης επαγγελµατικής κατηγορίας ποδοσφαίρου.
Η Super League 1 αποφάσισε οµόφωνα, µε τη µοναδική διαφω-
νία της οµάδας που έχει υποβιβαστεί, πως δεν επιθυµεί αλλαγή
στον αριθµό των οµάδων και πως επιθυµεί να τηρήσει τα προ-
βλεπόµενα στη σχετική προκήρυξη για την επικείµενη αγωνιστική
περίοδο 2020-2021. Μένουν έτσι οι οµάδες της Super League 2
και της Football League, οι οποίες, όπως ξέρετε καλύτερα από
µένα, έχουν κοινό διοικητικό συµβούλιο και σε συνεδρίασή τους
µε τηλεδιάσκεψη στις 3 Αυγούστου συζήτησαν και ψήφισαν επί
του θέµατος. Όπως φαίνεται και από το έγγραφο της ΕΠΟ µε
αριθµό πρωτοκόλλου 92324 της ίδιας ηµέρας, ετέθη η πρόταση
στις οµάδες της Football League 1 και Super League 2 για ενο-
ποίηση, ψήφισαν υπέρ δέκα οµάδες και κατά πέντε. Ως εκ τού-
του, δεν µπόρεσε να συγκεντρώσει την απαιτούµενη πλειοψηφία
των τριών τετάρτων, που ορίζει ο ν.4684 η πρόταση. 

Έτσι, παρ’ ότι η πλειοψηφία των οµάδων τέθηκε υπέρ της κα-
τάργησης των κατηγοριών και της ενοποίησης σε µια εθνική δύο
οµίλων βορρά - νότου, γεγονός που αντικειµενικά θα µπορούσε
να µειώσει τα έξοδα των οµάδων, θα έθετε όρους για την απα-
σχόληση µεγαλύτερου αριθµού Ελλήνων ποδοσφαιριστών επαγ-
γελµατιών, θα µπορούσαν να θεσµοθετηθούν κανόνες για την
κάλυψη των εξόδων των οµάδων από τηλεοπτικά συµβόλαια,
αλλά και να φορολογηθούν οι στοιχηµατικές εταιρείες, ώστε να

µην επιβαρύνεται η ΕΡΤ, δυστυχώς δεν έχετε προχωρήσει ακόµη
στην αναδιάρθρωση. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να µου απαντήσετε στα δυο
απλά ερωτήµατα, που σας έχω θέσει: Πρώτον, αν σκοπεύετε και
πότε να επιλύσετε το θέµα, µε δεδοµένο ότι βρισκόµαστε ήδη
στις αρχές Σεπτέµβρη και επίκειται η έναρξη του πρωταθλήµα-
τος και δεύτερον, γιατί δεν ακολουθείτε την απόφαση της ΕΠΟ,
που ζητά την ενοποίηση, επικαλούµενος την πλειοψηφία των
τριών τετάρτων, ενώ αντικειµενικά η πλειοψηφία έχει συµφωνή-
σει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητή κυρία Μπακαδήµα,

σας ευχαριστώ για την ευκαιρία που µου δίνετε να διευκρινίσω
και να ενηµερώσω επίσηµα και θεσµικά από το Βήµα της Βουλής
και βεβαίως, να δώσω διευκρινίσεις για µια σειρά πληροφοριών,
που µάλλον είναι λανθασµένες σχετικά µε τα ζητήµατα που αφο-
ρούν την κατάργηση της Football League, ζητήµατα -σπεύδω να
πω- για τα οποία έχω δεχθεί ερωτήµατα από τους αγαπητούς συ-
ναδέλφους, κυρίους Μαντά και Παππά, που είναι και αυτοί στην
Αίθουσα και παρακολουθούν τη συζήτησή µας. 

Εικάζω ότι και εσείς, αγαπητή κυρία Μπακαδήµα, πέσατε θύµα
αυτής της παραπληροφόρησης, φαίνεται άλλωστε από αυτά που
µας είπατε λίγο πριν, αφού λανθασµένα αναφέρατε στην ερώ-
τηση που έφτασε στα χέρια µου ότι οι οµάδες της Super League
2 και της Football League ζήτησαν, όπως γράφετε, την κατάρ-
γηση της Football League και την ενοποίηση των δυο επαγγελ-
µατικών κατηγοριών. Δεν είναι αληθές αυτό που γράφετε στην
ερώτηση, που υποβάλλατε λίγο πριν. Δεν είναι αληθές ότι οι οµά-
δες έχουν συµφωνήσει µε την αυξηµένη πλειοψηφία των τριών
τετάρτων για την ενοποίηση των δυο κατηγοριών, το αντίθετο,
κυρία Μπακαδήµα, υπήρξε µία πρόταση για ενιαία κατηγορία µε
την Super League 2 µε δυο οµίλους των δεκαέξι οµάδων η οποία,
όµως, δεν συγκέντρωσε την απαιτούµενη πλειοψηφία που θέτει
ο νόµος.

Καταθέτω στα Πρακτικά την σχετική επιστολή µε ηµεροµηνία
3 Αυγούστου της Super League 2 και της Football League προς
την ΕΠΟ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τη προανα-
φερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Δεύτερο λάθος, δεύτερο ψέµα: Κυρία Μπακαδήµα, µε κατη-
γορείτε ευθαρσώς εµένα ότι επί δίµηνο µεταθέτω τις ευθύνες
µου. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι η εκτελεστική επιτροπή της
ΕΠΟ συνεδρίασε µόλις στις 19 Αυγούστου σχετικά µε την ενο-
ποίηση της δεύτερης και της τρίτης επαγγελµατικής κατηγορίας
και ενηµέρωσε το Υπουργείο για την απόφασή της αυτή µε επι-
στολή στις 20 Αυγούστου.

Καταθέτω στα Πρακτικά την επιστολή αυτή, που έλαβα µόλις
πριν -για την ακρίβεια- από δώδεκα ηµέρες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τη προανα-
φερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Πώς προκύπτει το δίµηνο, που εσείς αναφέρετε; Εντός της
ίδιας ηµέρας υπήρξε απάντηση από το Υπουργείο προς την
ΕΠΟ. Την επιστολή θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ τουλάχιστον θράσος από µέρους
σας να κατηγορούµαστε για το θέµα της αναδιάρθρωσης των
πρωταθληµάτων και ιδιαίτερα της δεύτερης κατηγορίας του ελ-
ληνικού ποδοσφαίρου. Να σας θυµίσω µόνο ότι η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ τον Μάιο του 2019 ψήφισε το νόµο Βασιλειάδη ,που
έκανε τρεις επαγγελµατικές κατηγορίες από δυο, δηλαδή από
Super League και Football League τις έκανε Super League 1 και
Super League 2 και Football League και µάλιστα, υποσχέθηκε
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άφθονο κρατικό χρήµα µέσω της ΕΡΤ και φυσικά, µέσω του Έλ-
ληνα φορολογούµενου.

Παράλληλα -θυµίζω- µείωσε και το ελάχιστο µετοχικό κεφά-
λαιο για κάθε ΠΑΕ ως εξής: Super League 1 από ένα εκατοµµύ-
ριο ευρώ σε 500.000 ευρώ, Super League 2 από 300.000 ευρώ
σε 100.000 ευρώ και Football League µόλις 30.000 ευρώ µετοχικό
κεφάλαιο. Ουσιαστικά δηλαδή, επέτρεψε να δηµιουργηθεί µια
τρίτη επαγγελµατική κατηγορία, χωρίς κανένα κριτήριο. Με
30.000 ευρώ µπορούσε όποιος ήθελε να δηµιουργήσει µια ΠΑΕ
για άλλους, µη αγωνιστικούς, σκοπούς πιθανότατα ή να προσπα-
θεί µε άλλες διαδικασίες να επιβιώσει η ΠΑΕ, που µόλις πριν από
λίγο ίδρυσε.

Επιπλέον, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το έπραξε ερήµην της ποδο-
σφαιρικής κοινότητας και κρατήστε το αυτό. Να σας θυµίσω ότι
διαφωνούσαν µε τον νόµο Βασιλειάδη και η ΕΠΟ και η τότε διορ-
γανώτρια αρχή, η Football League, που έγινε Super League 2 και
Football League στη συνέχεια. Τώρα έρχεστε και µας κατηγο-
ρείτε για την αναδιάρθρωση, αυτή που ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
ψήφισε; 

Ναι, η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, έχει καταψηφίσει τον νόµο Βα-
σιλειάδη και το υπενθυµίζω. Είχαµε καταψηφίσει τότε την αυταρ-
χική συµπεριφορά του Υπουργού Αθλητισµού απέναντι στην
ποδοσφαιρική κοινότητα και η ρητορική µου, και τότε ως Βου-
λευτής της Αντιπολίτευσης και τώρα ως Υφυπουργός Αθλητι-
σµού, παραµένει η ίδια, ήταν λάθος η αναδιάρθρωση όπως έγινε
τότε και δεν µπορεί το ποδόσφαιρο να είναι µόνο κρατικοδίαιτο. 

Τελικά, όλοι συµφωνούµε σε αυτή την Αίθουσα -και όλοι της
ποδοσφαιρικής κοινότητας- ότι η αναδιάρθρωση του ΣΥΡΙΖΑ έχει
αποτύχει και η τακτική που ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ τότε έχει απο-
τύχει. Άρα, µας καλείτε να ακολουθήσουµε την ίδια διαδροµή;
Σαφώς όχι. Γι’ αυτό τον λόγο, στη δευτερολογία µου θα ανα-
φέρω τι ακριβώς εµείς προτιθέµεθα να κάνουµε ως Κυβέρνηση
σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Μπακαδήµα,
έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Κύριε Υφυπουργέ, µε κατηγορή-
σατε ότι ψεύδοµαι. Προφανώς, δεν ακούσατε καλά αυτό που
είπα. Είπα πως ψήφισαν υπέρ δέκα οµάδες, κατά πέντε. Με προ-
λάβατε, πριν καταθέσω στα Πρακτικά και εγώ την ίδια ακριβώς
επιστολή προς την ΕΠΟ, και είπα ότι δεν συγκέντρωσε την απα-
ραίτητη πλειοψηφία των τριών τετάρτων. Ως εκ τούτου, δεν κα-
ταλαβαίνω από πού προκύπτει ότι είπα ψέµατα στην πρωτολογία
µου.

Από εκεί και πέρα, δεν θα απολογηθώ, κύριε Αυγενάκη, εγώ
για το τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ήµουν ποτέ µέλος του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
ήµουν ποτέ Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Ως εκ τούτου, δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί πρέπει να συζητάµε και γιατί πρέπει εγώ να απο-
λογηθώ για την αναδιάρθρωση του κ. Βασιλειάδη. Προφανώς,
δεν θα το κάνω. 

Κύριε Υφυπουργέ, ζητήσατε την ετυµηγορία των οµάδων των
δύο κατηγοριών αναφορικά µε την ενοποίηση. Κατ’ αρχάς, ας
δούµε λίγο πιο αναλυτικά τον ρόλο της ΕΠΟ. Όλοι το ξέρουµε
πως είναι η υπερκείµενη αρχή του ποδοσφαίρου και µπορεί να
προσφέρει καθοδήγηση και λύση στις ενώσεις-µέλη της, όταν
εκείνα βρεθούν σε αδυναµία επίλυσης ενός θέµατος. Τέτοια αδυ-
ναµία επίλυσης είναι και η συγκεκριµένη, µε δεδοµένες τις συν-
θήκες που όλοι καταλαβαίνουµε, όλοι γνωρίζουµε, αυτές της
πανδηµίας. Γι’ αυτό και θεωρούµε ότι στη συγκεκριµένη περί-
πτωση είναι, πράγµατι, κάτι που το έχει διαγνώσει η ΕΠΟ. Θα
κάνω κι εγώ αναφορά στη συνεδρίασή της στις 19 Αυγούστου,
όπως κάνατε και εσείς, στην οποία ο Πρόεδρος της Super
League 2 και της Football League δήλωσε πως η ένωση δεν ξέρει
τι να κάνει, βρίσκονται οι ίδιοι σε αδιέξοδο, δεν ξέρει τι θα γίνει
µε το πρωτάθληµα και ζήτησε τη συνδροµή της ΕΠΟ. 

Ακριβώς εξαιτίας των ειδικών συνθηκών θεωρούµε πως από
την ΕΠΟ θα έπρεπε -σε αντίθεση µε αυτό που ορίζει το καταστα-
τικό της, πως πρέπει οποιεσδήποτε αποφάσεις για αναδιάρ-
θρωση να έχουν ληφθεί πριν την 31η Ιουλίου- να γίνει µια
εξαίρεση, γιατί ακριβώς οι συνθήκες είναι ιδιαίτερες. Δηλαδή,
θεωρούµε ότι είναι συνθήκες ανωτέρας βίας και θα πρέπει να
γίνει επίκληση στο άρθρο 79 του καταστατικού της ΕΠΟ.

Από εκεί και πέρα, θα µου επιτρέψετε να σηµειώσω ότι σύµ-
φωνα µε τις πληροφορίες -εσείς θα µου πείτε αν και εδώ ψεύδο-
µαι- από τα τριάντα τέσσερα σωµατεία-µέλη των ενώσεων υπέρ
της αναδιάρθρωσης έχουν τεθεί είκοσι επτά και κατά επτά.
Όµως, αυτό που δεν µου απαντήσετε και περιµένω να το κάνετε
στη δευτερολογία σας, είναι η εµµονή σας µε τα τρία τέταρτα
της πλειοψηφίας. Γιατί δεν µπορεί να αρθεί σε αυτή την περί-
πτωση; Περιµένω να µου το πείτε. Γιατί, ενώ µπορεί να δοθεί
λύση, αν τελικά θα δοθεί. 

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πως
όλοι βάζουµε πάνω από όλα το καλό του αθλήµατος. Όµως, δυ-
στυχώς, φαίνεται πως δεν έχουµε όλοι την ίδια αντίληψη επ’
αυτού. 

Εµείς ως ΜέΡΑ25 θεωρούµε ορθή και δίκαιη τη διασφάλιση
της βιωσιµότητας και του συµφέροντος του ποδοσφαίρου. Εσείς
θεωρείτε βέλτιστο το να προστατεύετε και να ενδυναµώνετε την
εγχώρια παρασιτική ολιγαρχία που νέµεται το άθληµα, επιλέγον-
τας για τους δικούς του λόγους ο κάθε ολιγάρχης να δηµιουρ-
γήσει µια ΠΑΕ. Είναι πολλοί. Θα µπορούσαµε να κάνουµε τη
συζήτηση, γιατί δηµιουργεί κάποιος ΠΑΕ και σε τι την χρησιµο-
ποιεί. Δεν έχουµε το περιθώριο να την κάνουµε τώρα, ελπίζουµε
να έχουµε το περιθώριο να την κάνουµε κάποια άλλη στιγµή.

Κύριε Υφυπουργέ, κλείνοντας θα ήθελα να σας καλέσω -περι-
µένω να δω την απάντησή σας- να τολµήσετε να πράξετε, από
τη στιγµή που δεν συµφωνείτε εσείς και καταψηφίσατε την προ-
ηγούµενη αναδιάρθρωση, αυτό που ζητούν όλες οι ιστορικές
οµάδες, ενοποιώντας τις δυο κατηγορίες και βάζοντας φρένο
στη µετατροπή του ποδοσφαίρου σε ένα άθληµα επίδειξης,
ισχύος και δύναµης, τζακιών, καστών και ενός ιδιότυπου παιχνι-
διού µεταξύ ισχυρών και ισχυρότερων παιχτών. Κάντε πράξη την
υγιή αναδιάρθρωση, που έχει ανάγκη το ελληνικό ποδόσφαιρο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Αγαπητή κυρία Μπακαδήµα, πρώτον, τόλµη δεν
σηµαίνει αυταρχισµός και δεν σηµαίνει παρανοµία και δεύτερον,
διάβασα στην ερώτηση που µου στείλατε, σας άκουσα και κατα-
λήγετε σε συµπεράσµατα, αλλά και παραδοχές, οι οποίες είναι
σενάρια φαντασίας και λόγια του καφενείου και όχι αποτελέ-
σµατα θεσµικών οργάνων που εγώ επικαλέστηκα. Άρα, σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ να συµβουλευτείτε καλύτερα τι αποφάσεις
έχουν πάρει –αν έχουν πάρει- τα θεσµικά όργανα, που επικαλεί-
στε και µετά εδώ είµαι στο να κάνουµε ξανά τη συζήτηση αυτή,
αλλά µε περισσότερα και ακριβέστερα στοιχεία από µέρους σας.

Τι κάνει η Κυβέρνησή µας; Ήδη, από τον Απρίλιο, ψηφίσαµε
διάταξη -δηλαδή µήνες πριν- µε την οποία δίνουµε τη δυνατό-
τητα για τροποποίηση κανονισµών και προκήρυξη αθλητικών
διοργανώσεων. Αναφέροµαι στο ν.1684/2020, στο άρθρο 8. Δώ-
σαµε τη δυνατότητα στο διοικητικό συµβούλιο ή στην εκτελε-
στική επιτροπή της κάθε διοργανώτριας αρχής, κάθε αθλήµατος
να αποφασίζει.

Στις 19 Αυγούστου, όπως σας είπα νωρίτερα, η Εκτελεστική
Επιτροπή της ΕΠΟ πήρε δύο αποφάσεις: Η προσεχής Super Le-
ague 2 να έχει δεκαοχτώ οµάδες και η Football League να έχει
δεκαέξι οµάδες ή να µας ζητήσει την κατάργηση της Football
League µε νόµο και η Super League 2 να διεξαχθεί µε τριάντα
τέσσερις οµάδες χωρισµένες σε δύο οµίλους των δεκαεπτά οµά-
δων µε γεωγραφικά κριτήρια, Βορράς και Νότος, προκειµένου
να υπάρξει µείωση εξόδων και µετακινήσεων.

Η Εκτελεστική Επιτροπή της ΕΠΟ όµως δεν είχε καµία τέτοιου
είδους απόφαση από τη διοργανώτρια αρχή της Super League
2,  Football League. Δεν είχε καµµία απόφαση. Τυπικά, ως υπερ-
κείµενη αρχή µπορεί να αποφασίσει, αλλά ηθικά πρέπει να συµ-
φωνούν και οι ΠΑΕ της συγκεκριµένης κατηγορίας. 

Αµέσως επί των αποφάσεων της ΕΠΟ υπήρξαν προσφυγές
τριών ΠΑΕ -Κασσιόπη, Απόλλωνα Πόντου και Χανιά- στο διαιτη-
τικό δικαστήριο. Τι µας λέτε δηλαδή; Μας λέτε να αγνοήσουµε
όλη αυτή τη διαδικασία που προβλέπει η νοµοθεσία; Όχι, βέβαια.

Όταν η ΕΠΟ µας έστειλε την επιστολή µε τις αποφάσεις της,
στις 20 Αυγούστου, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, της
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απαντήσαµε αυθηµερόν χωρίς µέρα καθυστέρηση ότι συµφω-
νούµε µε τη δοµή του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου, όπως
εφαρµόστηκε από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία, αλλά απέ-
τυχε. Συµφωνούµε ότι απέτυχε. Συµφωνούµε ότι δεν περπάτησε.
Χαίροµαι που όλοι εδώ το ίδιο πράγµα λέµε τελικά. 

Απαντήσαµε ότι είµαστε υπέρ στοχευµένων ενεργειών για την
καλύτερη διάδοση του ποδοσφαίρου, αλλά πάντα µε κριτήρια
για τη βιωσιµότητα και την ανάπτυξη του αθλήµατος. Βέβαια,
ενηµερώνουµε ότι αναµένουµε τις αποφάσεις του διαιτητικού δι-
καστηρίου και την επίσηµη θέση της διοργανώτριας αρχής Super
League 2, Football League για να καθορίσουµε όλοι µαζί και να
πάρουµε µια απόφαση σωστή, βιώσιµη και γρήγορη, έπειτα από
διαβούλευση και όχι ερήµην των εµπλεκοµένων. Αυτά απαντή-
σαµε στην ΕΠΟ την ίδια ακριβώς ηµέρα.

Αναµένουµε λοιπόν, την επίσηµη απόφαση, που θα στηρίζεται
σε κριτήρια, σε σχέδιο βιωσιµότητας και πλάνο κριτηρίων και θα
είναι φυσικά προϊόν ευρείας διαβούλευσης. Από τον Απρίλιο γνω-
ρίζουν τις διαδικασίες. 

Δεν σας κάνει εντύπωση ότι κατ’ ιδίαν όλοι, αν έχετε µιλήσει,
οι ποδοσφαιρικοί παράγοντες έχουν άποψη και λένε την αλήθεια,
αλλά ως όργανο δυσκολεύονται να πάρουν την απόφαση; Εµένα
µου κάνει εντύπωση όλη αυτή η δυσκολία που έχουν να καταλή-
ξουν. 

Προσέξτε, όµως, είπατε για αδυναµία επίλυσης. Στη δηµοκρα-
τία δεν υπάρχει αδιέξοδο. Τους το έχω πει πολλές φορές. Αν δυ-
σκολεύεστε να πάρετε µια απόφαση, αποτελεί απόφαση το να
καταλήξετε ότι δεν µπορούµε να πάρουµε απόφαση και εξουσιο-
δοτούµε την Κυβέρνηση και φυσικά την ΕΠΟ να προχωρήσει στη

διαδικασία της αναδιάρθρωσης. Αλλά όχι να µη λέω κάτι, να µην
καταλήγω πουθενά και µετά να περιµένω από την Κυβέρνηση,
για να πυροβολήσω µε περισσή ευκολία.

Εµείς δεν θα καταπατήσουµε µε τους νόµους. Λειτουργούµε
θεσµικά και κυρίως καταδικάζουµε µε κάθε τρόπο όσα η προ-
ηγούµενη Κυβέρνηση -για αυτό τα ανέφερα- έκανε και λειτούρ-
γησε µε έναν αυταρχισµό πρωτοφανή. Δεν αγνοούµε.
Απεναντίας, σεβόµαστε και ανταποκρινόµαστε άµεσα εντός της
ίδιας ηµέρας, γιατί µας συµφέρει πάρα πολύ, το προϊόν που θα
παράγεται και στη δεύτερη κατηγορία του ελληνικού ποδοσφαί-
ρου.

Μέχρι στιγµής, λοιπόν, σας ενηµερώνω ότι δεν έχει γίνει τί-
ποτα από όλα αυτά που αναµένουµε. Η ποδοσφαιρική οικονοµία
µας και η ελληνική αγορά χωράει πολύ λιγότερες ΠΑΕ από όσες
καταναλώνει. Αυτή τη στιγµή, φτάνουν στις σαράντα οχτώ, πα-
ρακαλώ!

Βέβαια, και ένα τελευταίο, απλώς για την ενηµέρωση όλων
µας: Η ΕΡΤ δεν είχε ένα αστείρευτο ταµείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.49’ λύεται η συνεδρίαση για την Πέµπτη 3
Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


